
PROTOKÓŁ NR LV/2023 
z pięćdziesiątej piątej sesji Rady Gminy Świdnica 

w dniu 19 czerwca 2023 r. 
 
W dniu 19 czerwca 2023 r. w Gminnym Ośrodku Kultury w Świdnicy przy ul. Ogrodowej Nr 
37 odbyła się pięćdziesiąta piąta sesja Rady Gminy Świdnica. Obrady rozpoczęto 19 czerwca 
2023r. o godz. 16:00, a zakończono o godz. 18:51 tego samego dnia. 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski otworzył pięćdziesiątą piątą sesję 
Rady Gminy Świdnica. Przywitał wszystkich przybyłych na sesję radnych, sołtysów, 
pracowników urzędu oraz mieszkańców. 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poinformował, że obrady sesji są transmitowane 
i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Ponadto nagranie będzie 
udostępnione w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej Urzędu Gminy. 

W posiedzeniu wzięło udział 13 członków. 

Obecni: 

1. Jan Bitka 
2. Marek Bursztyn 
3. Danuta Janek 
4. Dorota Kaczmarek 
5. Lidia Kocąka 
6. Tomasz Marczewski 
7. Daniel Mazurkiewicz 
8. Wioletta Mazuro 
9. Beata Pańtak 
10. Barbara Rogozińska-Klocek 
11. Teresa Sygut 
12. Adam Szreder 
13. Maria Tarczewska-Sierko 

Nieobecni: 

1. Karol Wiler 
2. Błażej Woźniak 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski stwierdził niezbędne quorum do 
prowadzenia obrad i podejmowania prawomocnych uchwał. 

 
Ad 2. Przedstawienie porządku obrad sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski poinformował, że radni otrzymali 
proponowany porządek sesji. Zapytał, czy ktoś z radnych ma uwagi do porządku obrad. Nikt 
nie zgłosił uwag. Poinformował, ze zgodnie z informacją, przekazaną na wspólnym posiedzeniu 
Komisji chciałby wynieść poprawki do porządku obrad. 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica złożył wniosek o rozszerzenie porządku obrad: po 
punkcie 13 dodanie punktu 14 w brzmieniu „Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia 
wniosku”, dodanie punktu 15 w brzmieniu „Podjęcie uchwały w sprawie przekazania wniosku 



według właściwości” i dodanie punktu 16 w brzmieniu „Podjęcie uchwały w sprawie 
przekazania wniosku według właściwości”. Punkt 17 w brzmieniu „Zamknięcie posiedzenia”. 
Głosowano w sprawie: 
Zmiana porządku obrad sesji - Dodanie po punkcie 13, Punktu 14. Podjęcie uchwały  
w sprawie rozpatrzenia wniosku. Punktu 15. Podjęcie uchwały w sprawie przekazania 
wniosku według właściwości. Punktu 16. Podjęcie uchwały w sprawie przekazania wniosku 
według właściwości. 
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Adam Szreder, Maria Tarczewska-Sierko 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak  
 

Porządek obrad LV sesji po zmianach przedstawiał się następująco: 
1.   Otwarcie sesji. 
2. Przedstawienie porządku obrad sesji. 
3. Sprawozdanie Wójta o jego pracach w okresie międzysesyjnym.  
4. Informacje Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 
międzysesyjnym. 
5. Wolne wnioski i informacje.  
6. Interpelacje i zapytania radnych.  
7. Debata nad Raportem o stanie Gminy Świdnica za 2022 rok. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Świdnica wotum zaufania. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Świdnica za 
2022 rok wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Świdnica za 2022 rok.  
10. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Świdnica z tytułu 
wykonania budżetu za 2022 rok.  
11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian do budżetu Gminy Świdnica. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłaty za pobyt oraz maksymalnej 
wysokości opłaty za wyżywienie dziecka w Gminnym Żłobku w Świdnicy. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w załączniku do uchwały nr XIX/137/2020 z dnia 27 
maja 2020 roku w sprawie Regulaminu określającego zasady i tryb korzystania ze świetlic i sal 
wiejskich na terenie gminy Świdnica. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie przekazania wniosku według właściwości.  
16. Podjęcie uchwały w sprawie przekazania wniosku według właściwości.  
17. Zamknięcie obrad. 

 
Ad 3. Sprawozdanie Wójta o jego pracach w okresie międzysesyjnym. 



Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol powiedziała, że sprawozdanie dotyczy 
okresu międzysesyjnego między majem a czerwcem:  
- 25 maja wzięła udział w posiedzeniu Komisji Samorządu Terytorialnego Administracji 
Państwowej oraz Komisji Nadzwyczajnej do spraw Klimatu organizowanej w Urzędzie 
Marszałkowskim; 
- 27 maja uczestniczyła w uroczystości 75-lecia OSP Letnica; 
- 28 maja uczestniczyła w Gminny Dniu Dziecka na terenie zalewu świdnickiego; 
- 29 maja spotkała się z pracownikami Gminnego Ośrodka Kultury z okazji Dnia Działacza 
Kultury w celu podziękowania za całoroczną pracę;  
- 29 maja wzięła udział w koncercie zorganizowanym z okazji Dnia Matki przez Zespół 
Śpiewaczy Świdniczanie; 
- 30 maja uczestniczyła w walnym zgromadzeniu Lokalnej Grupy Działania;  
- 31 maja spotkała się z wicewojewodą Wojciechem Perczakiem w delegaturze Lubuskiego 
Urzędu Wojewódzkiego w Zielonej Górze. Poruszana kwestia to środki finansowe na 
inwestycje; 
- 31 maja wzięła udział w zebraniu wiejskim w Koźli; 
- 1 czerwca uczestniczyła w spotkaniu członków Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych 
Zielonogórsko-Nowosielskiego Obszaru Funkcjonalnego w sprawie rozdania środków 
finansowej w nowej perspektywie; 
- 2 czerwca spotkała się wraz z panią skarbnik, z panią dyrektor Banku Gospodarstwa 
Krajowego Edytą Płonką w sprawie wyboru najkorzystniejszej formy finansowania 
samorządowych inwestycji; 
- 2 czerwca wzięła udział w statutowej konferencji Euroregionu Sprewa-Nysa-Bóbr; 
- 3 czerwca wzięła udział w pikniku rodzinnym zorganizowanym w miejscowości Radomia; 
- 5 czerwca podpisała aneks do umowy na realizację projektu zakupu tabletów dla naszych 
szkół w ramach rozwijania kompetencji cyfrowych;  
- 5 czerwca uczestniczyła wraz z panią dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury w zebraniu 
mieszkańców Lipna. Spotkanie dotyczyło organizacji tegorocznych dożynek, które odbędą się 
12 sierpnia w Lipnie na terenie przy sali wiejskiej; 
- 6 czerwca spotkała się z dyrektorem Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich panem 
Arkadiuszem Dąbrowskim w sprawie dofinansowania do drogi w Radomi;  
- 6 czerwca spotkała się z rodzicami dzieci przedszkolnych w sprawie utworzonej nowej grupy 
przedszkolaków od września 2023. Przeznaczyliśmy salę, która dotychczas była 
wykorzystywana na zajęcia rytmiczne po to, aby stworzyć dla grupy 23 dzieci dodatkowy 
oddział; 
- 7 czerwca podpisała umowę z wykonawcą na budowę ulicy Wrzosowej w Radomi; 
- 7 czerwca spotkała się z nadleśniczym Nadleśnictwa Zielona Góra panem Rafałem 
Ozimińskim w sprawie możliwości partycypacji Lasów Państwowych w kosztach budowy 
dróg; 
- 12 czerwca uczestniczyła w Zarządzie Związku Powiatowo-Gminnego; 
- 12 czerwca na zaproszenie przedszkolaków uczestniczyła w zakończeniu roku jednej z grup 
sześciolatków; 
- 13 czerwca uczestniczyła w zebraniu wiejskim w Drzonowie; 
- 15 czerwca na zaproszenie fundacji Most the Most uczestniczyła w zdalnej konferencji 
dotyczącej złożonego przez Urząd wniosku o pozyskanie środków finansowych w kwocie 
1.000.000,00 zł na renowacje Zboru. Poinformowała, że za kilka dni będzie mogła przedstawić 
prawdopodobnie dobrą wiadomość. Z każdego województwa w tym roku chyba cztery mogły 



aplikować o 1000000,00 złotych na renowacje zabytków. Każda gmina i mieszkańcy mogli 
zgłosić po jednym projekcie i z każdego województwa wybierany był jeden projekt; 
- 15 czerwca uczestniczyła w konferencji prasowej Urzędu Marszałkowskiego związanej  
z otrzymanym wsparciem finansowym na realizację programu szczepień przeciwko grypie dla 
seniorów, Gmina otrzymała 50% dotacji; 
- 15 czerwca na zaproszenie kolejnej grupy sześciolatków uczestniczyła w zakończeniu nauki 
przedszkolnej; 
- 16 czerwca spotkała się ze Starostą Zielonogórskim panem Krzysztofem Romankiewiczem 
oraz nadleśniczym panem Rafałem Ozimińskim w sprawie inwestycji na drogach powiatowych 
znajdujących się na terenie gminy Świdnica; 
- 16 czerwca uczestniczyła w oficjalnej uroczystości pożegnania pani Liliany Reimann 
dyrektorki Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Świdnicy, która przechodzi na zasłużoną 
emeryturę; 
- 17 czerwca wzięła udział w społecznej akcji sadzenia drzew i krzewów w miejscowości 
Wilkanowo. Podziękowała pani sołtys, panu radnemu, wszystkim mieszkańcom, którzy 
włączyli się w akcję. 
 
Ad 4. Informacje Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 
międzysesyjnym. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski poinformował, że brał udział  
w obchodach 75-lecia Ochotniczej Straży Pożarnej w Letnicy. Był także obecny podczas 
Gminnego Dnia Dziecka, który odbywał się nad świdnickim zalewem. Powiedział, że ze swojej 
strony, ale też ze strony wielu osób, które były na tym wydarzeniu, chciałby podziękować 
organizatorom. Uważa, że jest to dobry kierunek na przyszłość i że nasze dzieci, gdyby tak co 
roku mogły się pobawić, jak się po bawiły w tym roku, byłoby to bardzo dobre. 
Uczestniczył wspólnie z panią wójt w uroczystości pożegnania dyrektor Zespołu Szkolno-
Przedszkolnego w Świdnicy pani Liliany Reimann.  
Odbył kilka spotkań z panią wójt, podczas których omawiane były sprawy bieżące. 

 
Ad 5. Wolne wnioski i informacje. 

Przewodnicząca Gminnej Rady Seniorów Bogumiła Hajdasz poinformowała, że odbyło się 
spotkanie nad zalewem. Podziękowała za to spotkanie, ponieważ podczas spotkania okręg 
obiecał przeznaczyć pewną kwotę.  Jest to również zasługa pani wójt, bo od ubiegłego roku od 
spotkania z Lasami, z okręgiem zaistniała taka pozytywna energia i wreszcie dostajemy  
i „rybkę” na zalew i pieniądze na zalew z okręgu. Przedtem nigdy tego nie było. 
Powiedziała, że jest dumna i bardzo się cieszy z pracy kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej, ponieważ w ośrodku piszą projekty. Usłyszała o projekcie dotyczącym opaski dla 
seniora i chce dziękować pani wójt za to, bo uważa, że te 50 osób, które będzie miało tę opaskę 
to będą te osoby bezpieczne. 
Poinformowała, że była w centrum seniora i usłyszała od jednej z pensjonariuszek, że teraz 
może ona zadbać o siebie, może wyjść i uważa, że jest to cudowne miejsce.  
Podziękowała radnym za ich pracę i zwróciła się do dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury  
w Świdnicy i w swoim imieniu oraz mieszkańców Świdnicy, podziękowała za wysoki poziom 
kultury, który jest tworzony na terenie naszej gminy. 
 



Sołtys wsi Radomia Elwira Nadstoga powiedziała, że chce podziękować mieszkańcom Radomi 
i Orzewa za zaangażowanie w przygotowanie pikniku „Zróbmy to dla siebie” - za ciasta  
i przekąski, które zostały przyniesione na szwedzki stół oraz za hojne wsparcie zbiórki dla 
pogorzelców z Piasków. Podziękowała pani wójt za obecność i za ciasto.   
Drugi temat jaki chciała podjąć to wysokie koszty utrzymania świetlicy. Zapytała, czy ktoś już 
rozważał, żeby na świetlicę z jakiegoś programu z dofinansowaniem zrobić fotowoltaikę? 
Radomia ma tylko ogrzewanie sali klimatyzacją i kominkiem. Przez wiele lat panowie z rady 
palili, ale to już są starsze osoby i niestety nikt też społecznie tego nie chce robić. Zwróciła się 
do rady oraz pani wójt, by to rozważyć. Na wielu salach w Polsce widzi się fotowoltaikę.  
W Radomi jest dach od południa i tam warto by było z jakiegoś programu pozyskać pieniądze.  

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol odpowiedziała, że w tym momencie takich 
programów, gdzie moglibyśmy pozyskać dofinansowanie na tego typu termomodernizację 
budynków publicznych, nie ma. Rozpoczynaliśmy kadencję, kiedy perspektywa finansowa  
w zasadzie się kończyła, więc na to programów nie ma. Możemy ewentualnie próbować 
aplikować w przyszłej perspektywie i wiemy, że środki województwa lubuskiego na nową 
perspektywę będą zawierały jeden z elementów właśnie termomodernizacje. Natomiast będą to 
nie dofinansowania, tylko to będzie dotacja lub pożyczka niskoprocentowa i trzeba będzie ją 
spłacić. Ale o tym również już myślimy, właśnie głównie w kontekście sal wiejskich. 
W tym roku z budżetu gminy przeznaczyliśmy środki finansowe w pierwszej kolejności na 
zamontowanie pompy ciepła w miejscowości Lipno. Dlatego, że piec, który się tam znajduje 
ma chyba z 50 lat. Jak widziałam stan kotłowni i tego pieca, to powiem szczerze byłam 
przerażona, jak do tej pory mogło to w takiej formie funkcjonować. W tym budżecie zostały 
zabezpieczone środki i będziemy to robić cyklicznie. Natomiast są to niemałe pieniądze  
i w perspektywie czasowej oczywiście bierzemy to pod uwagę. Jeżeli będzie już źródło 
finansowania, chociażby właśnie w ramach pożyczek, to mamy takie zadanie wpisane do 
realizacji jako termomodernizację sal i będziemy się do tego przymierzać. 
 
Sołtys wsi Radomia Elwira Nadstoga  zapytała, kiedy będą montowane kamerki na obiektach 
w sołectwach? Podobno są już zakupione kamerki. Od pracownika Referatu Gospodarki wie, 
że nie ma pieniędzy ma montaż kamer. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol powiedziała, że w tej sprawie nie odpowie, 
bo nie bardzo wie, o jakie kamery chodzi, kto to realizował i zlecał. W zeszłym roku był projekt 
rządowy, ale my nie otrzymaliśmy na to dofinansowania. Wójt Gminy Świdnica powiedziała, 
że musi się zorientować, bo nie zna szczegółów. 

Radna Teresa Sygut zapytała o drogę Świdnica-Koźla. Czy są jakieś nowe informacje, 
ponieważ mieszkańcy coraz częściej pytają o tę drogę i prosili o jakieś informacje na sesji. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol przekazała informację dotyczące drogi 
Świdnica-Koźla. Wyraziła nadzieję, że wszyscy wiedzą, że droga jest drogą powiatową. 
Realizację tego zadania powinien realizować powiat. Natomiast wiedząc, że nie nastąpiłoby to 
w krótkiej perspektywie czasowej, gmina jako pierwsza w zasadzie w powiecie 
zielonogórskim, na początku tej kadencji, wystąpiła z propozycją współpracy do powiatu 
zielonogórskiego  
o możliwości współfinansowania dróg powiatowych. Przebiegają one przez główne ciągi 
naszych miejscowości, a są niestety w bardzo złej kondycji. Więc wspólnie podjęliśmy decyzję 



i przekazaliśmy 250.000,00 zł na stworzenie dokumentacji projektowej drogi Świdnica-
Letnica. Jesteśmy praktycznie na finiszu, jeśli chodzi o uzyskanie pozwolenia na budowę. 
Powiat otrzymał około 2 tygodnie temu pozwolenie wodnoprawne z Wód Polskich, na które 
czekano dość długo. Zostały złożone dokumenty o wydanie pozwolenia na budowę. Z racji 
tego, że realizatorem zadania jest powiat i pozwolenie również wydaje powiat, należało zwrócić 
się do Wojewody o wyznaczenie organu, który to pozwolenie miałby wydać. Jesteśmy już na 
etapie tak naprawdę pozyskania tego pozwolenia. Na spotkaniu ze Starostą zapytałam, jaki jest 
na dzisiaj kosztorys tego zadania - realizacja tego zadania opiewa w kosztorysie na 
15.000.000,00 zł. W zeszłym roku jeszcze to było około 7.000.000,00 zł.  Trzeba mieć 
świadomość, że ani powiat z własnych środków, ani gmina, nie będzie w stanie tego zadania 
sfinansować samodzielnie, będzie musiało być to zadanie realizowane w oparciu o pozyskane 
środki zewnętrzne. Dochodzą do nas informacje, że około jesieni czy jeszcze być może latem, 
będzie uruchomiony kolejny nabór tak zwany Polski Ład. Do tego czasy pozwolenie już będzie, 
więc w tym okresie złożymy wniosek o realizację tego zadania. Gdyby udało się pozyskać 
chociaż 50% kwoty, wtedy rozkładamy połowę kosztów tak jak obiecaliśmy, czyli 3,5 miliona 
z budżetu gminy. Będzie to również ogromne obciążenie finansowe. Spotykamy się z Lasami, 
bo przy realizacji trójstronnego porozumienia, czyli gminy, powiatu i lasów jest troszkę łatwiej 
uzyskać te środki finansowe i głęboko wierzę, że to się uda. 

Radna Teresa Sygut zapytała, czy może wiadomo kiedy powiat będzie kontynuować łatanie 
dziur, bo część drogi do torów w Letnicy zrobili, a droga w kierunku Koźli  
w ogóle nie jest ruszona. Jeżdżę tamtędy  kilka razy dziennie, może gdyby tak się przejechali 
tam z powiatu kilka razy dziennie, to może by wtedy połatali szybciej. Naprawdę droga jest  
w stanie opłakanym.  

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol poinformowała, że w tej sprawie 
rozmawiała z panią Powiatowego Zarządu Dróg. Ostatnio też tłumaczyła jak ustalają 
harmonogram prac - w części pewne naprawy robią, przechodzą do innych gmin, bo mają tego 
dosyć sporo. Mają wrócić na teren naszej gminy. Nie uzyskałam konkretnego terminu, ale 
wiem, że za chwilę będą mieli możliwości mocy przerobowych i powinno to się zadziać. 

Radna Danuta Janek powiedziała, że w imieniu pogorzelców chce podziękować pani sołtys 
Radomi i Orzewa Elwirze Nadstoga oraz radnemu Markowi Bursztynowi i wszystkim innym 
organizatorom wydarzenia w Radomi, gdzie były zbierane datki na potrzeby pogorzelców.  
Podziękowała również darczyńcom za przekazane pieniądze. Zapytała również, na jakim etapie 
jest sprawa zatoczki autobusowej w Piaskach? 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol odpowiedziała, że prawdopodobnie  
w piątek został podpisany przetarg, więc na pewno jest już dzisiaj zamieszczony na BIP-ie. 
Poprosiła Kierownik Referatu i Rozwoju o poinformowanie o terminie otwarcia ofert.  

Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju Magdalena Dotka powiedziała, że tak jak pani wójt 
przekazała, w piątek zostało ogłoszone postępowanie przetargowe. Minimalny czas, który musi 
być na złożenie ofert to 14 dni. W przyszły piątek będzie otwarcie ofert. 

Radna Danuta Janek wyraziła zadowolenie, że jest kolejny krok w tej sprawie.  

Radny Marek Bursztyn  zapytał, czy są jakieś informacje dotyczące kolejnego odcinka drogi 
przez Orzewo do Radomi. Czy jest jakiś postęp, czy uda się jakieś środki dodatkowe dostać czy 
na razie temat czeka. 



Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol odpowiedziała, że jeśli chodzi o kolejny 
odcinek drogi Drzonów-Radomia to tutaj jest pozytywna wola i chęć wsparcia z lasów. Nie 
wiadomo jeszcze jaka to jest kwota, ale w tym chyba rozdaniu to już nie jest 2.200.000,00 zł 
tylko rozłożone jest to bodajże na trzy strony, czyli powiat, gmina i lasy. Jest już ogłoszony 
przetarg na stronie Biuletynu Informacji Publicznej Starostwa Powiatowego.  
W przyszłym tygodniu prawdopodobnie będzie otwarcie, więc zobaczymy jak te oferty będą 
wyglądały. Mam nadzieję, że uda się kolejny etap zrealizować. Jeśli chodzi o ulicę Turkusową, 
na którą otrzymaliśmy dofinansowanie z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich właśnie  
w tej sprawie spotykałam się z dyrektorem PROW-u, aby zapytać, czy są jeszcze jakiekolwiek 
możliwości, aby zwiększyć alokacje tych środków do tych 63%, które moglibyśmy otrzymać. 
W tej chwili liczą w departamencie czy będzie taka możliwość.  

Radny Adam Szreder zapytał o budowę parkingu przy cmentarzu w Letnicy. Na jakim to jest 
etapie? 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol odpowiedziała, że nie pamięta dokładnie, 
ale prawdopodobnie gmina otrzymała pozwolenie na budowę.  

Radny Adam Szreder dopytał, kiedy możemy się spodziewać realizacji inwestycji?  

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol powiedziała, że jeżeli jest ona wpisana  
w tegorocznym budżecie to w tegorocznym. Natomiast chyba raczej nie była planowana 
realizacja ze względu na to, że wtedy nie mieliśmy jeszcze pełnej dokumentacji. Nie pamiętam 
jaki jest też kosztorys tego zadania. Myślę, że to będzie zadanie, o którym będziemy myśleć 
przy składaniu wniosków i przy planowaniu budżetu przyszłorocznego. 

Radny Adam Szreder powiedział, że odbywają się konsultacje społeczne projektu Strategii 
Rozwoju Ponadlokalnego Zielonogórsko-Nowosielskiego Obszaru Funkcjonalnego. Widzę, że 
jest zaplanowane spotkanie w Nowogrodzie Bobrzańskim. W Świdnicy nie ma szans, żeby 
takie spotkanie było zorganizowane? 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol odpowiedziała, że konsultacje 
organizowane są przez biuro ZIT-u Miasta Zielona Góra, wykonawcą jest firma zewnętrzna  
i w ramach umowy była zaplanowana określona ilość spotkań w terenie i tak to niestety zostało 
podzielone, że te mniejsze gminy łączą się w celu właśnie takiego wspólnego spotkania. 
Próbowaliśmy oczywiście, żeby było odrębne spotkanie zarówno dla Świdnicy jak  
i Nowogrodu, ale też inne gminy są łączone, nie tylko nasza. Takie są też warunki umowy  
i bezpośrednio też takiego wpływu nie mamy, aczkolwiek pytaliśmy. Niestety na ten moment 
nie da się tego rozdzielić.  

Radny Adam Szreder zapytał o chodnik w Letnicy. Była pani teraz u Starosty. Czy ten temat 
był poruszany? Bo myśmy interweniowali osobiście na sesji Rady Powiatu. Mamy 
zapewnienie, że ten chodnik będzie budowany. Natomiast, czy jakieś informacje ma pani 
odnośnie budowy tego chodnika? 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol odpowiedziała, że jeśli chodzi  
o kontynuację budowy chodnika w Letnicy to czekamy tak naprawdę, według informacji też 
Starosty, na rozstrzygnięcia przetargów zarówno tej drogi Drzonów-Radomia, żeby zobaczyć 
jakie to są koszty i czy powiat będzie w stanie jakiekolwiek środki wygospodarować na to. 
Dlatego, że tak naprawdę realizacja tego zadania, kolejnego etapu budowy drogi Drzonów-



Radomia powoduje, że Starostwo Powiatowe po swojej stronie musi zapewnić w całości wkład 
własny, dlatego że dopiero po realizacji zadania przez wykonawcę, Lasy Państwowe będą 
mogły wspomóc nas tą dotacją. My również przekazaliśmy dotację, natomiast to jest tylko 
jeden z elementów. Główne źródło w postaci właśnie dotacji Lasów powoduje, że po stronie 
Starostwa jest konieczność zapewnienia całego wkładu własnego. 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda powiedziała, że chciałaby zabrać głos w sprawie raportu 
o stanie gminy, bo nie wie, czy jak będzie debata to tutaj będzie dopuszczona do głosu. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Marczewski powiedział, że debata będzie 
przeprowadzana zgodnie z porządkiem obrad. Z tym, że zgodnie z przepisami, w debacie biorą 
udział radni, mogą też brać udział mieszkańcy spełniając pewne warunki. Warunek był taki, że 
mieszkaniec, który chciał zabrać głos w debacie, miał obowiązek złożyć do przewodniczącego 
rady pisemne zgłoszenie poparte podpisami - w naszej gminie wynosi ono 20 osób. Termin był 
to przeddzień dzisiejszej sesji i nikt do tego czasu takowego zgłoszenia nie złożył. 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda powiedziała, że właśnie dlatego korzystając z wolnych 
wniosków chciałabym tutaj parę słów wypowiedzieć.   

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Marczewski powiedział, że jeżeli chodzi o debatę nad 
raportem o stanie Gminy Świdnica, to ta debata będzie odbywała się na takich zasadach, które 
są określone przepisami. Jeżeli pani chce teraz zadać pytanie, które w jakiś sposób będzie 
dotyczyło, ja tego pani nie zabronię, to są wolne wnioski, może pani pytać o wszystko co pani 
zechce. 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda powiedziała - przeanalizowałam, przeanalizowałam 
może zbyt głębokie słowo, ale zapoznałam się z tym raportem i tak może słowem wstępu, 
którego mi tutaj zabrakło, zastanawiam się, ile osób w ogóle czyta raporty i na ile jest 
świadomość czemu on służy. Bo tak naprawdę ten raport powinien rzeczywiście obrazować 
stan gminy i być przejrzysty i stanowić taką formę dokumentu, który przykładowo, jak ktoś by 
chciał się wprowadzić do naszej gminy, to otwiera sobie taki dokument i widzi, dobra w tej 
gminie mnie interesuje ten temat, ten temat, ten temat i uzyskuje odpowiedzi na temat jakości 
życia i tego czy warto się tu wprowadzić. To tak bardzo uproszczony, może troszeczkę moją 
interpretację tutaj wprowadzam. I tak chciałabym tylko tak naprawdę króciutko powiedzieć  
o trzech aspektach, które sobie tutaj wybrałam. Otóż jest tutaj taki punkt dotyczący ochrony 
środowiska i gospodarki niskoemisyjnej. Jest tutaj informacja, że uchwałą Rady Gminy 
Świdnica został przyjęty program gospodarki niskoemisyjnej w 2016 roku. Są tu wymienione 
cele tego programu - może na przykład zmniejszenie zużycia energii elektrycznej w budynkach 
i związanej z oświetleniem ulic, zwiększenie wykorzystania odnawialnych źródeł energii  
w produkcji energii. I tutaj właśnie doskonale to co pani Elwira dzisiaj wspomniała, bo też mi 
to przyszło do głowy, ale to już częściowo pani wójt odpowiedziała, miałam zadać pytanie jakie 
rozwiązania w kwestii oszczędzania energii na świetlicach wiejskich wprowadzono. Może 
powiem inaczej. Tutaj są wymienione tylko te cele, ale nie ma żadnej analizy tego, w jaki 
sposób zostały one wykonane lub nie, a jeśli nie, to dlaczego lub kiedy zostaną wykonane. To 
są tylko suche informacje o tych celach. Między innymi może kolejne przytoczę - 
zrównoważona mobilność mieszkańców obejmująca również sektor transportu rowerowego 
oraz budowa szlaków pieszo-komunikacyjnych, w tym ścieżek rowerowych wzdłuż 
istniejących dróg asfaltowych. I tutaj chciałam zadać pytanie, ile kilometrów tych ścieżek 
rowerowych jest w naszej gminie? Bo z tego raportu właściwie żadnej z tych informacji, które 



tutaj są wymienione jako cele, te cele nie są w żaden sposób opisane, jaka jest ich realizacja,  
a myślę, że w kilku punktach gmina mogłaby się pochwalić na przykład tym, że w tym roku 
będą wymienione lampy na ledowe, czy o kilku programach, które były realizowane na 
przykład jak….  

Radna Danuta Janek zapytała - Ale wiemy o tym, że raport jest za 22 rok? 

Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju Magdalena Dotka powiedziała, że chciała 
przekazać, jeśli chodzi o poszczególne zadania, bo tu w ochronie środowiska są tak jak pani 
słusznie zauważyła cele wymienione. Jeśli chodzi o to oświetlenie pracujemy… 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda powiedziała - Dobrze, ale proszę mi tego teraz nie 
tłumaczyć, ja tylko zwracam uwagę na to, że to….. 

Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju Magdalena Dotka powiedziała, że chciała tylko 
odpowiedzieć, gdzie znaleźć te informacje. Na przykład jeśli chodzi o szlaki rowerowe na 
początku trzeba je zaprojektować i taka informacja o budowie ścieżek rowerowych na przykład 
w Wilkanowie pierwszy etap, którą wykonaliśmy w 2022 roku, mamy w informacji pozostałe 
inwestycje gminne dokumentacja techniczna. Jeśli chodzi o poprawę tutaj…. 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda zapytała - Ale czy to jest załącznikiem do raportu? 

Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju Magdalena Dotka odpowiedziała, że jest w raporcie 
punkt wcześniej. Dlatego pragnę zwrócić uwagę na tym pierwszym przykładzie, nie idąc dalej, 
że te inwestycje, które wpisują się w cele gospodarki niskoemisyjnej są wymienione wcześniej. 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda zapytała - I tutaj rozumiem, że otrzymam też odpowiedź 
odnośnie monitoringu antysmogowego w innych miejscowościach? Niż te trzy wymienione? 

Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju Magdalena Dotka odpowiedziała, że w trzech 
miejscach monitorujemy. 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda zapytała - Czy w innych miejscowościach jest to 
planowane? 

Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju Magdalena Dotka odpowiedziała, że na dzień 
dzisiejszy nie. W trzech miejscach mamy ten monitoring uruchomiony, tam gdzie może 
występować największe stężenie. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział, że przypomina, że tu 
Wysoka Rada będzie prowadzić debatę i to debata dotyczy roku ubiegłego, nie planów, które 
będą czy realizacji, które mają być realizowane, ale będziemy debatować nad stanem gminy. 
To jest potrzebne nam z prostej przyczyny… 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda powiedziała - To ja może takie wrzucę tylko tematy, 
które być może zainspirują kogoś: problemy w zakresie zaopatrzenia w wodę i odprowadzania 
ścieków i tutaj również są tylko wymienione te problemy bez propozycji rozwiązań. Brakuje 
mi na przykład informacji o ilości awarii wody w ubiegłym roku, jaki był czas usuwania tych 
awarii. Jeśli chodzi o jakość wody pitnej też tutaj oczywiście są informacje o przydatności,  
o spełnianiu warunków, wymogów przydatności wody do spożycia, ale wiemy, że takie awarie 
też miały miejsce. Nie widzę informacji właśnie, ile takich awarii było. Nie wiem, czy była 
przeprowadzona ankieta zadowolenia mieszkańców,  czy gdzieś jej wyniki tutaj są, żebyśmy 



wiedzieli czy mieszkańcom dobrze się mieszka. Ostatni temat taki też dosyć gorący, to są te 
przedszkola, gdzie tutaj też brakuje mi informacji na przykład, bo jest ujęcie ogólne, ile dotacji 
zostało przyznanych dla placówek niepublicznych, ale bardziej obrazowe byłoby wskazanie, 
jaka to była wysokość na jedno dziecko. Też nie widzę takiej informacji.  

Radna Danuta Janek powiedziała, że były takie informacje, wszyscy radni dostali. 

Sołtys wsi Letnica Małgorzata Jagoda powiedziała - Dobrze, ale proszę państwa właśnie 
próbuję Państwu powiedzieć, że w tym raporcie każdy powinien po niego sięgnąć i on powinien 
być przejrzysty i takie informacje zawierać. Oczywiście tutaj jest pewna dowolność  
w formułowaniu tego raportu, bo jego forma nie jest narzucona. Być może rzeczywiście przy 
kolejnym więcej osób zaangażuje się w jego tworzenie i tego państwu życzę.  

Radna Teresa Sygut podziękowała za naprawę dróg w miejscowości Koźla. Częściowo 
jesteśmy zadowoleni, bo mamy utwardzony kawałek drogi, który został dofinansowany trochę 
z funduszu sołeckiego, trochę przez gminę. 

Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju Magdalena Dotka powiedziała, że my również 
dziękujemy za udział finansowy, bardzo nam się przydał.  

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział, że miał o tym mówić 
w momencie późniejszym gwoli wyjaśnienia i uzasadnienia, żeby też była świadomość nad 
czym i kiedy Wysoka Rada pracuje. Pewne rzeczy wynikają z przepisów prawa, których nie da 
się przeskoczyć. Zgodnie z artykułem 28a ustęp 1 i 2 ustawy o samorządzie gminnym wójt co 
roku do 31 maja przedstawia radzie gminy raport o stanie gminy, który obejmuje 
podsumowanie działalności wójta w roku poprzednim, w szczególności realizację polityk, 
programów, strategii, uchwał Rady Gminy i budżetu obywatelskiego. Wójt gminy Wysokiej 
Radzie takowy raport o stanie Gminy przedstawił. Wysoka Rada po przeprowadzeniu debaty 
nad tym raportem wraz z udziałem mieszkańców, ale jak wspomniałem o tym wcześniej, nikt  
z mieszkańców takiego wniosku o udział w debacie nie złożył, a więc Wysoka Rada po debacie 
biorąc pod uwagę przebieg tejże debaty oraz informacje uzyskane w jej toku, postanawia  
o udzieleniu lub nie udzieleniu wotum zaufania wójtowi gminy. Zgodzę się z panią, że ta 
dyskusja i to niejednokrotnie jako Wysoka Rada i apelowaliśmy do państwa by w tym życiu 
społecznym, w tym życiu samorządowym, brać czynny udział. Bo to się też potem przekłada 
na nasze życie na tym szczeblu wyższym. Niejednokrotnie wspominaliśmy między sobą, 
chociażby rozmawiając o frekwencjach na wyborach, o samorządności, nie tylko tej lokalnej 
na poziomie samorządu terytorialnego, ale o tej de facto wolności w pojęciu ogólnym, nawet 
bym powiedział ogólnopaństwowym. Zgodzę się z panią, że jest to ważne. Nie wszystkie 
argumenty myślę, moim zdaniem, były zasadne, bo jak jeszcze raz powtarzam ten raport 
zawiera cenne uwagi, być może to co pani powiedziała będzie wskazówką dla pani wójt  
w kolejnym raporcie, żeby takie uwagi zebrać. Ale apeluje do państwa o to, abyśmy się w to 
życie społeczne angażowali. Myślę, że na tyle wytłumaczyłem, jeżeli będą jeszcze jakieś 
pytania to po sesji też mogę podpowiedzieć. Zresztą taka informacja także była przekazana 
przez Urząd Gminy, przez panią wójt o tym, że w takich konsultacjach można wziąć udział i 
uczestniczyć w debacie. Teraz Wysoka Rada będzie musiała po tej debacie, po zapoznaniu się 
z tym raportem, określić swoje zdanie i pani wójt udzielić wotum zaufania albo nie. Proszę 
mieć świadomość tego, że to jest przede wszystkim dokument, który powinien sprawić czy 
zadecydować o zdaniu, o głosie jaki podejmie za chwilę w głosowaniu Wysoka Rada.  



Jeszcze jedna rzecz odnośnie jednej imprezy, z którą jestem dosyć mocno zżyty. Chciałbym  
w imieniu własnym jak i w imieniu zawodników, dzieci i młodzieży, biorących udział  
w dziecięcych i młodzieżowych wędkarskich zawodach spławikowych Grand Prix Świdnica, 
bardzo serdecznie podziękować wszystkim sponsorom, którzy wsparli to działanie. Dzięki 
między innymi Urzędowi Gminy, dzięki sponsorom, firmom, które nas wsparły, organizujemy 
te zawody od 2013 roku. Jest to 11 odsłona tych zawodów. Myślę, że możemy się pochwalić 
tym, że inne miejscowości, inne ośrodki biorą przykład z nas i w bardzo podobnej formule 
również takie zawody wędkarskie dla dzieci i młodzieży organizują. Jeszcze raz z mojej strony 
dziękuję za tę pomoc.  
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski zapytał, czy ktoś jeszcze chce 
zabrać głos. Nikt z obecnych nie zgłosił chęci zabrania głosu. 

 

Ad 6. Interpelacje i zapytania radnych. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski  poinformował, że w okresie 
międzysesyjnym do biura Rady nie wpłynęły interpelacje ani zapytania. Zapytał, czy ktoś  
z radnych chciałby złożyć w tej chwili interpelacje bądź zapytanie. Nikt z radnych nie złożył 
interpelacji ani zapytań. 
 
 
Ad 7. Debata nad Raportem o stanie Gminy Świdnica za 2022 rok. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski otworzył debatę nad Raportem  
o stanie gminy za 2022 rok. Oddał głos Wójt Gminy Świdnica. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol powiedziała - Szanowni Państwo, ja 
chciałabym również zabrać głos i podsumować rok 2022, który dla nas wszystkich jako 
mieszkańców, jako samorządu, jako pracowników, był bardzo trudny. Nie tylko ze względu na 
drastyczny wzrost, jeśli chodzi o koszty energii elektrycznej, gazu, wzrost płacy minimalnej,  
a także praktycznie o 100% wzrost cen usług zlecanych przez gminę. To rok przede wszystkim 
dużych wyzwań i nowych skomplikowanych zadań, których do tej pory jako samorząd nie 
realizowaliśmy, a musieliśmy stawić temu czoła. Chociażby po raz pierwszy zadanie, które 
przyszło nam realizować to sprzedaż węgla. Do tej pory żaden samorząd w zasadzie takimi 
zadaniami się nigdy nie zajmował, ale sytuacja zmusiła do tego, aby wspomóc mieszkańców  
i my tej pomocy udzielaliśmy. Wypłata świadczeń osłonowych, dodatków węglowych  
w związku właśnie z sytuacją na rynku paliw. To również czas, kiedy za naszą wschodnią 
granicą rozgrywał się i nadal rozgrywa ludzki dramat, wojna i pomoc przybywającym 
obywatelom Ukrainy. Jako gmina my również stanęliśmy na wysokości zadania, również radni, 
sołtysi, stowarzyszenia i wszyscy mieszkańcy tej gminy. W ubiegłym roku przybyli do nas 
obywatele Ukrainy, którym nadaliśmy numery PESEL, w ilości 383 osoby. Państwo, jako 
mieszkańcy gminy, otworzyli swoje serca, swoje domy, aby tych ludzi przyjąć, aby udzielić im 
tego schronienia, którego potrzebowali. Nie wiedzieliśmy, czy Państwo zaoferuje nam pomoc 
jakąkolwiek, były dopiero przymiarki, realizacja i próby wsparcia. Dlatego dzisiaj ja z tego 
miejsca chciałabym za ten rok, za tą pomoc wszystkim państwu, mieszkańcom, sołtysom, 
stowarzyszeniom, kołom gospodyń wiejskich, serdecznie podziękować.  
Przyszedł również taki czas, kiedy obywatele Ukrainy otrzymali świadczenia 40 +, w zasadzie 



mieszkańcy je otrzymali - wszyscy ci, którzy otworzyli swoje domy po to, aby móc udzielić 
tego schronienia. Gmina Świdnica rozpoczęła przyjmowanie tych wniosków, co również było 
dla nas zadaniem zupełnie nowym i realizację tego zadania bez zbędnej zwłoki. Przyznaliśmy 
i zrealizowaliśmy pozytywnie 158 wniosków na świadczenia pieniężne, na zapewnienie 
zakwaterowania i wyżywienia obywateli Ukrainy o łącznej kwocie 858.240,00 zł. Kolejne 
świadczenia, które były przyznawane, to były świadczenia tak zwane 300 +. Realizacja 
odbywała się przez Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej. Przyznaliśmy 319 świadczeń wraz  
z posiłkami dla dzieci zgodnie z ustawą o pomocy obywatelom Ukrainy, na łączną kwotę 
94.000,00 zł. Kolejnym nowym wyzwaniem, tak jak powiedziałam, to sprzedaż węgla i wypłata 
świadczeń, tak zwanych dodatków węglowych, osłonowych dla mieszkańców gminy Świdnica. 
Przyznano w tym okresie 1883 świadczenia zgodnie z ustawą o dodatku osłonowym, ustawą  
o dodatku węglowym oraz ustawą o szczególnych rozwiązaniach w zakresie niektórych źródeł 
ciepła. Łączna kwota tych świadczeń to 4.000.000,00 zł. Sprzedaliśmy w tym okresie, 
wspierając mieszkańców w dostawie węgla, 362 tony węgla, po preferencyjnych warunkach za 
kwotę 724.000,00 zł.   
Plan dochodów poprzedniego roku wynosił ponad 52.700.000,00 zł, wykonanie 
zrealizowaliśmy na poziomie 50.800.000,00 zł. Plan wydatków kształtował się na poziomie 
53.000.000,00 zł, natomiast zmniejszyliśmy te wydatki do kwoty 48.600.000,00 zł nie 
rezygnując z inwestycji, które były zaplanowane, a na które przeznaczyliśmy ponad 
6.000.000,00 zł. Chciałabym podkreślić tutaj te najważniejsze zadania, które udało się 
zrealizować. To przebudowa ulicy Długiej w Świdnicy za kwotę ponad 2.200.000,00 zł, z czego 
pozyskaliśmy 1.400.000,00 zł z Rządowego Funduszu Polski Ład oraz 700.000,00 zł  
z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Zbudowaliśmy ulicę Krótką w Świdnicy wraz  
z oświetleniem za kwotę ponad 1.600.000,00 zł, z czego otrzymaliśmy dofinansowanie na 
kwotę 1.092.000,00 zł. Zakończyliśmy również budowę przedszkola wraz ze żłobkiem za 
kwotę blisko ponad 6.000.000,00 zł, z czego otrzymaliśmy 800.000,00 zł z Rządowego 
Funduszu Inwestycji Lokalnych. Warto również wspomnieć, że ten budynek w zeszłym roku 
został zauważony i otrzymał tytuł Lubuskiego Mistera Budowy. Wyposażyliśmy nowo 
wybudowane przedszkole i żłobek w meble i pomoce dydaktyczne za kwotę ponad 223.000,00 
zł. Pod koniec roku podpisaliśmy umowę na rewitalizację parku w Świdnicy, która w tym roku 
zostanie zrealizowana - kwota blisko 2.900.000,00 zł. Zakupiliśmy samochód do przewozu 
osób z niepełnosprawnościami, na który również udało pozyskać się środki finansowe w 50%. 
Koszt zadania ponad 240.000,00 zł, dofinansowanie z PFRON-u w kwocie 120.000,00 zł. 
Samochód otrzymaliśmy w tym roku. Dodam również, że ma on zamontowaną windę, czyli 
jest przystosowany do przewozu osób również na wózku inwalidzkim. Zbudowaliśmy sieć 
wodociągową i kanalizacyjną w miejscowości Wilkanowo z przeznaczeniem terenu do 
sprzedaży za kwotę ponad 298.000,00 zł. Były to środki własne. Wspólnie z Powiatem 
Zielonogórskim, Lasami Państwowymi zmodernizowaliśmy odcinek drogi powiatowej między 
Słonem a Buchałowem. Były to odnowy dywanikowe. Każda ze stron przeznaczyła kwotę 
dotacji w wysokości 100.000,00 zł. Za 300.000,00 zł udało się odnowić w niektórych 
fragmentach drogę w złym stanie technicznym. Również wspólnie z Powiatem 
Zielonogórskim, Lasami Państwowymi zbudowaliśmy kolejny odcinek drogi Drzonów-
Radomia, z czego gmina sfinansowała swój udział w kwocie ponad 164.000,00 zł.  
W tej kwocie również powiat wniósł swój udział. Natomiast sfinansowanie w dużej mierze było 
dzięki Lasom Państwowym, dzięki rozmowom, dzięki wspólnej realizacji tego zadania tak jak 
powiedziałam przez trzy podmioty. Kwota dofinansowania z lasów to była kwota 2.200.000,00 
zł. Przeznaczyliśmy na remonty dróg ponad 900.000,00 zł. Zmieniliśmy podejście do tych 



remontów. Myślę i mam nadzieję, że jest to zauważalne przez mieszkańców dlatego, że 
odchodzimy małymi krokami od tłucznia, który się wybija po każdym deszczu. Realizujemy 
zadanie poprzez destrukt, który jest materiałem trwalszym, natomiast jest on bardziej 
kosztowny. Dziękuję wszystkim tym sołtysom, którzy w swoim budżecie tegorocznym 
przeznaczyli jakąkolwiek część środków budżetowych na to, aby właśnie iść w kierunku 
naprawy naszych dróg gminnych, bo uważam, że to dzisiaj jest nasz priorytet. Wykonaliśmy 
ścieżkę pieszą na terenie cmentarza w Letnicy łącząc nowo wybudowaną kaplicę, żeby ten ciąg 
pieszy był jakby spójny. W tym roku, tak jak już też rozmawialiśmy, otrzymaliśmy pozwolenie 
na budowę parkingu. Miejmy nadzieję, że będziemy w stanie realizować przyszłe inwestycje 
właśnie po to, aby zakończyć pewne etapy. Zakończyliśmy również rewitalizację parku przy 
zborze w Letnicy. Kwota powyżej 600.000,00 zł, z czego dofinansowanie otrzymaliśmy  
w kwocie 127.000,00 zł. Kontynuowaliśmy również budowę chodnika wzdłuż drogi 
powiatowej w Letnicy, również zadanie powiatowe. Natomiast z uwagi na konieczność 
sprawienia też poczucia bezpieczeństwa mieszkańców i dzieci, które tamtędy się poruszają, 
sfinansowaliśmy to w 50%, z czego 20.000,00 zł pochodziło z funduszu sołeckiego, za co 
również dziękuję. 

Zakład Usług Komunalnych w 2022 roku zrealizował wiele inwestycji wodno-kanalizacyjnych 
i było to na kwotę ponad 760.000,00 zł. Chciałabym tutaj dodać, że te zadania realizowane są 
przez naszych pracowników, naszych konserwatorów, którzy mają wiedzę, mają ogromne 
doświadczenie i często realizują to właśnie wspólnie razem po to, żebyśmy nie musieli tego 
zlecać na zewnątrz, bo takie koszty byłyby znacznie większe. Więc też jest to warte 
podkreślenia. Wymienię kilka tych, które były istotne z punktu widzenia całej Gminy. 
Przeprowadziliśmy modernizację hydroforni w Letnicy na ujęciu wody, zbudowaliśmy 
zbiornik pośredni na wodę oraz stację podnoszenia ciśnienia w Wilkanowie. Dotyczyło to 
mieszkańców osiedla Ptasiego, najwyżej położonych nieruchomości, gdzie problem  
z ciśnieniem wody był bardzo duży. Zbudowaliśmy odcinek sieci wodociągowej  
w miejscowości Słone, dotyczy to ulicy Spokojnej, Brylantowej, Polnej, Diamentowej. 
Doposażyliśmy te ulice w oświetlenie uliczne, gdzie również tutaj z funduszu sołeckiego, od 
pani sołtys wraz z mieszkańcami, przeznaczyli państwo te środki na inwestycje. Przenieśliśmy 
przepompownie ścieków wraz z odcinkiem sieci kanalizacyjnej w Drzonowie na działkę 
gminną. Zaprojektowaliśmy przebudowę zbiornika na wodę oraz budowę drugiego zbiornika 
na ujęciu wody w Słonem. Niestety jesteśmy w takiej sytuacji, że gro naszych miejscowości  
w momencie dużego rozbioru, a jest to od kwietnia do września, te rozbiory są tak duże, że tej 
ilości wody nie wystarczają, więc jesteśmy zmuszeni do projektowania dodatkowych 
zbiorników na ujęciach wody. Mamy już takie pozwolenia na Słone, Buchałów, Drzonów  
i Świdnicę.   
Zregenerowaliśmy studnie głębinowe na ujęciu w miejscowości Drzonów oraz na ujęciu wody 
w miejscowości Świdnica. Wykonaliśmy również koncepcję rozbudowy sieci wodociągowej  
w miejscowości Świdnica z możliwością podłączenia Łochowa jako alternatywnego zasilania 
w wodę, dlatego, że tam z wyników badań wiemy, że są duże dosyć pokłady wody. Jeśli chodzi 
o Łochowo to być może uda się kiedyś stworzyć projekt taki, który pozwoli na realizację takiej 
inwestycji. Wymieniliśmy sieć wodociągową na ulicy Mieszka w Świdnicy wraz z przepięciem 
przyłączy. Był to teren, gdzie bardzo często dochodziło do awarii. Z tego miejsca również 
chciałabym podziękować wszystkim pracownikom, moim współpracownikom zarówno 
Urzędu Gminy jak i jednostek organizacyjnych. Szereg zadań, które realizowaliśmy to jest 
tylko tak naprawdę niewielka część tego co realizujemy codziennie. Wiem, że czasami nie udaje 



się zrealizować w 100% tego co byśmy sobie zamierzyli, natomiast mogę państwa zapewnić, 
że tyle ile jesteśmy w stanie zrobić, robimy. Angażujemy się w każde zadanie, nad każdym 
problemem pochylamy się i widzimy te potrzeby, które dzisiaj są, a są one ogromne. Jednak 
budżet gminy Świdnica nie jest budżetem, który jest workiem bez dna, to jest w zasadzie nieco 
ponad 40.000.000,00 zł i corocznie w budżecie przeznaczamy spore środki finansowe na 
inwestycje i za te zadania dziękuję dzisiaj wszystkim swoim współpracownikom,  
a państwu również za współpracę, za dobre słowa, za uwagi, bo one też są cenne. Mam nadzieję, 
że będziemy pracować tylko lepiej, mocniej. Przydałoby się na pewno więcej pracowników, 
natomiast to też są ograniczone możliwości oczywiście finansowe. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski  - Bardzo proszę otwieram debatę. 
Przypominam, że w debacie udział bez ograniczenia czasowego biorą tylko i wyłącznie udział 
przedstawiciele Wysokiej Rady, czyli Szanowna Rada. Otwieram debatę. Kto z państwa 
radnych chciałby zabrać głos? 

Radny Adam Szreder - Wysoka Rado, Szanowni Państwo postaram się bardzo krótko. Jeżeli 
chodzi o raport o stanie gminy to jego lektura troszeczkę przenosi mnie świat baśni i krainy 
mlekiem i miodem płynącej. Takie mam wrażenie. Mamy tutaj jakieś dane, wszystko 
oczywiście świetnie, ale jak pokazuje praktyka i życie, to niestety tak nie jest. Od razu może 
taka dygresja - prosiłbym na przyszłość, aby ten raport był opracowany przede wszystkim  
w sposób czytelny i pełny. Bo jest tam po prostu jedna wielka nowomowa urzędnicza. Ja znam 
tą nowomowę, bo pracuje w urzędzie wiele lat. Ale teraz przechodząc do takich szczegółowych 
kwestii to na pewno nie da się ocenić pracy wójta, nawet za ubiegły rok, w oderwaniu od  
rzeczywistości, od bieżących spraw, które miały jakby swój początek i zakorzenienie  
w ubiegłym roku. To, co mnie w sposób szczególny, jakby co mi utkwiło w pamięci, to kwestia 
chociażby naboru do przedszkola, braku miejsc w przedszkolu publicznym. Analizowałem 
sobie dane i zastanawiałem się skąd to się wzięło właściwie, bo zadałem to pytanie 
niejednokrotnie, dlaczego wybudowaliśmy nowe przedszkole, w którym nie ma miejsc dla 
naszych dzieci? I doszedłem do tego, że w ubiegłym roku, przepraszam może cofnę się do roku 
2021, to w Świdnicy mieliśmy 50 miejsc, w Słonym 49, w Koźli 25, razem wychodzi 124.  
W ubiegłym roku w Świdnicy mieliśmy 101 miejsc, ponieważ przybyło nam 45 miejsc, około 
45 z projektu unijnego, 55 w Słonym, daje nam 156, ale w tym samym roku zlikwidowano 
placówkę w Koźli. Ja się zastanawiałem po prostu dlaczego? Skoro dysponujemy danymi 
demograficznymi z ewidencji ludności, wiemy mniej więcej jakiej liczby dzieci możemy się 
spodziewać, dlaczego się likwiduje placówkę przedszkolną? I potem był tego efekt taki, że 
rzeczywiście nie pamiętam, czy to było 30, czy 40 osób się nie dostało do przedszkola. To jest 
jedna sprawa. Druga sprawa, to jest sprawa tej nieszczęsnej kopalni. Oczywiście ta sprawa 
wynikła w tym roku, ale swoje zakorzenienie ma w 2021, 2022. Nikt o tym nie wspominał, bo 
nikt o tym przecież nie wiedział. Nikt podejmując decyzję, nie dokonał jakiś analizy skutków 
społecznych, gospodarczych i środowiskowych tej inwestycji. Nikt z nikim nie rozmawiał.  
I powiem szczerze efekt jest taki, że na stan obecny pani wójt zrobiła to co obiecała, złożyła 
samozaskarżenie do SKO, zresztą pochwaliła się tym w gazetce gminnej, ale dotarłem do tych 
dokumentów i co czytam w tym samozaskarżeniu. Czytam to, że zmienił się publikator, 
zmieniła się ustawa w międzyczasie, opublikowano obwieszczenie, wywieszono na tablicach 
ogłoszeń obwieszczenia, to teraz proszę bardzo czy to jest jakieś uchybienie, że zmieniła się 
ustawa, więc czy my powinniśmy tą procedurę powtórzyć. Ale chyba nie do końca tak było, bo 
z tymi ogłoszeniami, to z tego co się orientuję, z tego co pamiętam z zebrania w Koźli, to tych 



ogłoszeń na tablicach nie było. To jest jedna sprawa. Druga sprawa - można było się bardziej 
postarać i wyciągnąć pewne argumenty, o których rozmawialiśmy na tych zebraniach, które by 
być może zaważyły na decyzji Samorządowego Kolegium Odwoławczego. Ale stało się tak jak 
się stało. Decyzja została podtrzymana w mocy i nie ukrywam, że my weźmiemy sprawy  
w swoje ręce w takim układzie. Bo czekanie na to, już na ten ostatni etap, kiedy będzie 
wydawana koncesja i dopiero się wtedy zacznie przepychanka ze zmianą studium i inne tam 
sprawy, nie chcę już publicznie o tym mówić w szczegółach, uważam za dużą nieprawidłowość. 
Uważam, że powinniśmy działać już teraz, natychmiast. Kolejna kwestia, która też świadczy 
jakby o braku albo świadomości albo braku chęci rozmowy, a na pewno braku partycypacji 
społecznej to jest program, tak zwany program rewitalizacji. Zgłaszałem do niego uwagi, 
oczywiście wszystkie zostały oddalone. Przeanalizowałem kwestie, zapytałem się kilkunastu 
instytucji, zebrałem dane i absolutnie nie potwierdzają tej diagnozy, która została tutaj 
sporządzona. Jest jeszcze kilka innych błędów w tym programie, brniemy dalej, budujemy 
program rewitalizacji najprawdopodobniej oparty o niewłaściwe dane. A przecież na tej 
podstawie będą pozyskiwane niemałe fundusze w przyszłym okresie programowania. Wygląda 
to trochę tak jakby to było wszystko robione pod z góry założoną tezę. Nie chcę oczywiście 
formułować tutaj żadnych oskarżeń, ale jeżeli dane się nie potwierdzają, to znaczy, że coś jest 
nie tak. Dalej nie ma rozmowy na ten temat. Wspomniała pani wójt o pewnych inwestycjach, 
które zostały zrealizowane, ale szkoda, że nie zostało powiedziane o tym, które inwestycje nie 
zostały zrealizowane. Ja nie wiem dalej dlaczego. Przesuwane były środki, zamieniane. Przede 
wszystkim dotyczy to inwestycji dotyczących kwestii wodno-kanalizacyjnych. To jest tylko 
kilka takich moich uwag, już mówię tych tematów jest trochę więcej, które jakby troszeczkę 
oddalają mnie od tej decyzji, żeby udzielić Wójtowi Gminy Świdnica wotum zaufania.  

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - wydaję mi się, że 
właśnie, ja już na którejś sesji rozmawiając,  już pan jednokrotnie zaznaczał, że pan wie, że pan 
zna rozwiązania. Mam tylko taką serdeczną prośbę i proszę tego nie przyjąć w żaden sposób 
jako złośliwość. Działamy na rzecz całej wspólnoty, jeżeli pan taką wiedzę posiada, która może 
pomóc, to ja jeszcze raz do pana apeluję, ja z chęcią wysłucham pana panie Adamie, bo to jest 
ważne. Niezależnie od tego, czy tak personalnie prywatnie pałamy do siebie większą sympatią, 
czy też mniejszą, to w tym miejscu nie ma znaczenia. Uważam też, że wiele argumentów należy 
brać pod uwagę rozpatrując te trudne sprawy. Bo każdy z nas chciałby załatwiać, także powiem 
kolokwialnie te sprawy, które są łatwe do załatwienia. Ale my stajemy przed wyborami 
trudnymi, my jako Wysoka Rada, pani wójt jako organ wykonawczy. Mówimy tutaj  
o przedszkolu - o tym przedszkolu niejednokrotnie była mowa i wydaje mi się, że przez długi 
czas tych miejsc, patrząc jak wygląda nasza gmina, jaki ma charakter, jak się rozwija, jaki ma 
budżet, jakie ma możliwości. Może to zabrzmi źle, że jeżeli ktoś uzna, że źle to brzmi to 
przepraszam, ale wydaje mi się, że takie są fakty i tego nie zmienimy - miejsc dla dzieci, jeżeli 
wychodzimy z założenia, że gmina ma zapewnić 100% dla dzieci, tak jak jest w ustawach 
zapisane, to jest nierealne. To byśmy musieli mieć przedszkole olbrzymie, podejrzewam co 
najmniej jak połowa gimnazjum czy szkoły. Dlatego też proszę wziąć pod uwagę, że 
posiłkujemy się instytucjami czy przedsiębiorstwami zewnętrznymi, którzy prowadzą prywatne 
przedszkola, prywatne żłobki na terenie naszej gminy. Przyjmują nasze dzieci, za co jak 
doskonale wiemy, gmina płaci, bo nie ma własnego tak dużego przedszkola. Ja już 
niejednokrotnie mówiłem, przy debacie na temat przedszkoli, bo ten temat się pojawiał, ja 
pamiętam, jak chodziłem do przedszkola tego starego, tam chodził mój 8 letni syn. Jak dobrze 
pamiętamy to plany, że będzie nowe przedszkole były dużo wcześniej. Teraz mamy to 



przedszkole, mamy możliwość. Ja rozumiem rodziców, bo każdy by chciał dostać się do 
przedszkola publicznego. Po pierwsze myślę i to powiem tak życiowo - chodzi o finanse i nie 
oszukujmy się, taka jest prawda. Po drugie chodzi o jakość i komfort w tym przypadku, bo to 
jest nowoczesne przedszkole. Nie stawiałbym tego jako zarzut, ale jako wyzwanie dla rady, dla 
urzędu, dla wójta tego, przyszłego, następnego. To jest wyzwanie jak ten problem rozwiązać  
i zastanowić się, czy rzeczywiście przy tych możliwościach zawsze i tylko wyłącznie patrząc 
jakie są potrzeby, gmina powinna zapewnić. Przepisy mówią jasno, ale realia tu na dole są 
zupełnie inne. To samo dotyczy dróg, to samo dotyczy wodociągów. Apeluje do nas, do radnych 
żebyśmy nie czekali na ostatnią chwilę. Jak mówi powiedzenie ‘koniec języka za przewodnika’. 
Dopytujmy się, czy to zrobimy w formie interpretacji, czy zapytania, czy pójdziemy osobiście 
i poprosimy o wykaz, wgląd do dokumentów. Gdybym teraz zapytał panią kierownik Zakładu 
Usług Komunalnych czy Referatu Gospodarki, jaki jest stan wodociągów na terenie gminy, to 
by się okazało, że mamy dużą część sieci, która pamięta czasy, kiedy jeszcze nie chodziłem do 
przedszkola. I to jest dla nas wyzwanie. Zarzut? Być może byłby to zarzut w momencie 
gdybyśmy mieli możliwości i mieli środki, a ich nie wykorzystali. Tak więc w tej opinii nie do 
końca się panie Adamie z panem zgadzam. Ale czekam na konstruktywne podpowiedzi. Nie 
chowajmy niczego dla siebie. Jeżeli znamy rozwiązanie, potrafimy pomóc sobie, nie patrząc 
personalnie czy kogoś lubimy mniej czy bardziej, sobie jako społeczeństwu, jako mieszkańcom 
gminy, to dzielimy się tą wiedzą, bo ta wiedza jest ważna. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol powiedziała, że chciałaby się odnieść do 
wszelkich uwag radnego. Jak pan mówił, że nie dyskredytuje albo nie stygmatyzuje pewnych 
zadań to myślę, że to co pan powiedział, to jednak ma taki wymiar. Ale oczywiście ja się 
odniosę do każdego punktu. Jeśli chodzi o przedszkole i likwidacje oddziału przedszkolnego  
w Koźli, to ja mam do pana pytanie jako radnego i mieszkańca. Czy pan był w budynku tej 
szkoły i widział pan stan, jaki w tej chwili jest i czy posłałby pan tam swoje dziecko do 
przedszkola? To jest moje pytanie pierwsze. Bo ja tam jestem i ja widzę, jak wygląda stan tego 
budynku. Jak dzieci, które dotychczas tam chodziły, przez wiele lat musiały spożywać posiłek, 
który był przygotowany w domu, a panie z dobrego serca przygotowywały herbatę dla dzieci. 
Czy to jest dzisiaj standard XXI wieku? Chyba nie. Nie było tam nigdy żadnej pomocy 
dzieciom z trudnościami wypowiedzi, czyli logopedy, wsparcia psychoterapeuty, to wszystko 
co mieści się dzisiaj w publicznym przedszkolu w Świdnicy. Placówki oświatowe są w jednym 
miejscu, zarówno sala gimnastyczna duża, gdzie dzieci mogą odbywać lekcje WF-u, trenować 
szermierkę na wysokim poziomie, bo taka ona jest w tej chwili. Mają możliwość zjeść posiłki, 
tak jak to przystało i to my w tej kadencji wprowadziliśmy posiłki dla dzieci w przedszkolu  
w Koźli. Nie było tego dotychczas. Dzisiaj te dzieci z Koźli są w pięknym nowoczesnym 
przedszkolu, gdzie prowadzone są zajęcia na bardzo wysokim poziomie. Gdzie tylko jest 
możliwe aplikujemy o środki zewnętrzne, chociażby na doposażenie szkół  
i przedszkoli w zakresie tabletów, drukarek 3D, robotów edukacyjnych. Nie wiem, czy szkoły 
w Zielonej Górze wszystkie mogą pochwalić się takim zasobem, jeśli chodzi o rozwój oświaty. 
Z tego co wiem, to nie.   
Jeśli chodzi o zeszłoroczny nabór do przedszkola. To był pierwszy rok funkcjonowania nowego 
przedszkola. Wszystkie te dzieci, gdy było to możliwe i dostały to miejsce w procesie rekrutacji, 
rozpoczęły naukę od września. Jeśli chodzi o tą statystykę, o której pan mówił, że 
niedoszacowaliśmy, to ja chciałabym przypomnieć, że każdy mieszkaniec, który tutaj 
zamieszkuje, on ma możliwość złożenia wniosku do rekrutacji, ale on wcale nie musi być 
zameldowany. A gmina Świdnica w oparciu o dane statystyczne realizowała, czy 



przygotowywała projekt budowy przedszkola, między innymi te dane również były brane pod 
uwagę, a te dane były brane z rejestru zameldowań, a nie rejestru zamieszkania. My o wielu 
dzieciach, które na terenie gminy Świdnica mieszkają, nie mamy nawet pojęcia, bo często nie 
są one meldowane. Dodatkowo, jeśli chodzi o temat przedszkola, to ustawodawca  
w jakimś celu wprowadził zapis, który mówi o tym, że jeżeli w przedszkolu publicznym nie ma 
miejsc wystarczająco dużo dla dzieci z terenu danej gminy, to przewidział dotacje dla 
przedszkoli niepublicznych i te przedszkola taką dotacje z Gminy Świdnica otrzymują. I to są 
wszystkie przedszkola, nie tylko te, które są zlokalizowane na terenie gminy Świdnica, ale 
również w każdym innym miejscu, gdzie są nasze dzieci. Dotacje przekazywane do 
niepublicznych przedszkoli to jest blisko milion złotych w budżecie gminy. Po to właśnie 
ustawodawca taki mechanizm wprowadził, bo ja nie wierzę, że jest gmina w Polsce, która  
w 100% zapewnia wszystkim dzieciom ze swojego terenu miejsca w publicznych 
przedszkolach. Chciałoby się, tylko tak jak pan słusznie zauważa, tych problemów jest tak 
dużo, że trzeba mierzyć siły na zamiary. Budowa tego przedszkola była realizowana ze środków 
własnych. Kwota to była 6.000.000,00 zł. Jak dzisiaj pamiętam komisje, kiedy dyskutowaliśmy 
o tym, czy zasadne jest budować to przedszkole. Między innymi to pan wskazywał, bo 
uważaliście państwo, że ważniejszy jest nowy Gminny Ośrodek Kultury, bo takie państwa było 
założenie. Jednak przedszkole jest miejscem, gdzie dzieci zostaną, bo pójdą do naszej placówki 
szkolnej, a niekoniecznie do tej, która jest zlokalizowana w mieście. Po to było tworzone to 
miejsce, spójnie z Zespołem Szkolno-Przedszkolnym, żeby ten proces przejścia był dla dzieci 
naturalny. Żeby te dzieci z tego naszego środowiska szkolnego wiedziały z kim pracują, kto do 
nich uczęszcza, żeby ta adaptacja również w tej pierwszej klasie miała miejsce na terenie szkoły 
w Świdnicy. W tym roku udało się, mimo wielu uwag czy też może nie uwag, ale tego, że panie 
przedszkolanki przyzwyczaiły się do pięknego komfortu, gdzie dzieci miały osobną salę do 
rytmiki. Jednak biorąc pod uwagę te potrzeby właśnie zapewnienia miejsc przedszkolnych dla 
dzieci, postanowiliśmy, że tę salę przeznaczymy również na salę dla dzieci i te dzieci, które  
w procesie rekrutacji były poza listą zakwalifikowanych do przedszkola, zostały dzisiaj 
przyjęte. To jest bodajże 23 dzieci, kolejna grupa przedszkolna.   
Jeśli chodzi o oświatę w ogóle, to od wielu lat widzimy w naszej gminie, że oświata jest na 
wysokim poziomie, jest dofinansowana i duże środki budżetowe płyną właśnie na oświatę. 
Jeżeli spojrzymy na nasz budżet, który jest w wysokości 49 milionów, z czego 13 milionów to 
jest oświata, to też o czymś świadczy i myślę, że tym powinniśmy się pochwalić, a nie tylko 
negować.   
Jeśli chodzi o kopalnie, którą również pan tutaj poruszył i procedurę administracyjną, że 
mogliśmy wskazać pewne argumenty dla Samorządowego Kolegium Odwoławczego, który 
być może spojrzał by inaczej, to jest to teza, ale to nie znaczy, że tak mogło być. Tak jak  
w sprawozdaniu międzysesyjnym mówiłam, że spotkałam się z prezesem Samorządowego 
Kolegium Odwoławczego, przekazałam wszelkie informacje, bo byliśmy już po zebraniach 
wiejskich zarówno w Letnicy jak i Koźli, jakie są obawy mieszkańców, jak wygląda sytuacja 
ze studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego, że ten teren jest jako 
działalność rolnicza i na dzień dzisiejszy prowadzenia tego typu działalności gospodarczej nie 
ma możliwości. To państwo wprowadziliście, że tak powiem taką narrację, że to już tam jest. 
Tego przedsiębiorstwa tam nie ma jeszcze panie Adamie i ja bardzo proszę o nieformułowanie 
takich tez, że za chwilę to powstanie.  
Jeśli chodzi o program rewitalizacji - program rewitalizacji został zlecony firmie zewnętrznej, 
która od wielu lat współpracuje z wieloma samorządami i realizuje wiele takich projektów, 
chociażby z tworzenia strategii lokalnych, ponadlokalnych, właśnie programów rewitalizacji, 



zajmuje się pozyskiwaniem dofinansowań dla gmin. Jest w czołówce tych, które obsługują 
samorządy. To nie jest firma z przypadku, a ludzie, którzy się tym zajęli, to mają wiedzę jak to 
zrobić, bo nie za wszystko odpowiadają urzędnicy, że oni wszystko wiedzą. My nie wiemy 
wszystkiego. Ale te programy są przygotowywane przez specjalistów, a te dane, o których pan 
mówił, że one nie wiadomo skąd są wzięte, to są dane, które były przekazywane zarówno przez 
Urząd jak i nasze jednostki organizacyjne i to nie są dane z kapelusza ani z głowy. Mówił pan 
o zadaniach inwestycyjnych, które w zeszłym roku nie zrealizowaliśmy - wodno-kanalizacyjne. 
Ja bym chciała zapytać o jakich zadaniach pan mówił, bo bym prosiła o konkretne informacje? 

Radny Adam Szreder powiedział - Wysoka Rado, panie Przewodniczący, niejednokrotnie 
wypowiadałem się w różnych sprawach i podsuwałem państwu różne rozwiązania, więc myślę, 
że taki zarzut w moją stronę, że ja się nie dzielę wiedzą jest troszeczkę chyba nieuzasadniony. 
Jeżeli chodzi o tę kopalnię, to powiem na razie dzisiaj bardzo zdawkowo. Zaprosimy do 
współpracy panią wójt, zaprosimy urzędników, zaprosimy państwa radnych  
i zaprosimy sołtysów. I wspólnie mam nadzieję, po pozyskaniu odpowiedniej wiedzy, 
zadziałamy w tę stronę, aby po prostu tej inwestycji na naszym terenie nie było, ponieważ 
skutki jej, już było to wielokrotnie mówione, są po prostu opłakane. Ja czytałem różne raporty, 
różne oglądałem programy na ten temat, gdzie taka kopalnia funkcjonuje i wiem  
z czym borykają się mieszkańcy. I to nie jest tylko problem Letnicy i Koźli, ale to będzie miało 
swoje oddziaływanie również i na Grabowiec i na Świdnicę i na Słone i na Buchałów, 
praktycznie na całą gminę.  
Jeżeli chodzi o przedszkola, myśmy się chyba nie zrozumieli. Ja nie deprecjonuję budowy 
przedszkola. Zawsze mówiłem, że ono jest potrzebne. Natomiast dziwię się, że przy tym braku 
miejsc, została zlikwidowana placówka w Koźli. A my pani wójt w grudniu po komisji 
rozmawialiśmy na ten temat. Ja pani wójt, ja tam byłem, tak. Ja byłem tam, kiedyś przy okazji 
tam byłem. Natomiast ja pani podesłałem pewne rozwiązania i podpowiadałem co można 
zrobić, nie będę teraz tematu rozwijać, ale była taka możliwość, nie wiem czy ona dalej istnieje 
czy nie. Natomiast o tym mówiłem bardzo wyraźnie.   
Jeżeli chodzi o ten program rewitalizacji, to ja nie mam zastrzeżeń do firmy, żebyśmy się też 
dobrze zrozumieli i do metodologii, natomiast do danych, jakie zostały użyte do delimitacji 
obszarów zdegradowanych i tyle na ten temat. Bo zweryfikowałem to, wystąpiłem to kilkunastu 
instytucji zewnętrznych, zebrałem dane z kilku lat, nie miałem żadnych problemów, łącznie  
z gminą. Gmina też mi przekazywała dane, chociaż na jedne jeszcze będę czekał pewnie i nie 
widzę potwierdzenia, a przeanalizowaliśmy to. Jest jeszcze tam kilka takich błędów, o których 
tutaj też nie będę na razie mówić. Każdy z nas ma prawo do jakiś uwag i to są moje 
spostrzeżenia. Ja się nie chcę wdawać w jakieś dyskusję. Po prostu przekazałem państwu swoje 
uwagi. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział, że jeżeli o uwagach 
mowa, ja też mam prośbę do nas wszystkich, a w szczególności do mieszkańców, abyśmy każde 
słowo, które wypowie Wysoka Rada, każde słowo, które wypowie pani wójt jako organ 
wykonawczy, każde słowo, które powie przedstawiciel urzędu, danego referatu czy sołtys, 
szanowni państwo bądźmy krytyczni, czyli szukajmy odpowiedzi z wielu źródeł. Dlaczego  
o tym mówię? Bo gdybym teraz zapytał mieszkańców bloków w Letnicy i poprosił, aby ci, 
którzy mieszkają i mają okna w kierunku na Koźlę, żeby wyszli na balkon czy zerknęli przez 
okno jak pracuje, funkcjonuje ta kopalnia, czy maszyny są uciążliwe, czy nie to powiedzą, że 
przecież tam nic się nie dzieje. Chodzi panie Adamie o precyzowanie swoich wypowiedzi, bo 
zupełnie inaczej brzmi wypowiedź ‘uważam, że istnieje duże prawdopodobieństwo, że taka 



kopalnia mogłaby powstać, a to by moim zdaniem skutkowało tym i tym’, a wypowiedzeniem 
zdania, że ‘powstanie’. Pan już stwierdza fakt, którego w rzeczywistości nie ma. Dlaczego  
o tym mówię? My jako przedstawiciele rady, jako osoby decydujące w zakresie 
uchwałodawczym, wdrażania prawa lokalnego, musimy brać też odpowiedzialność za swoje 
słowa. Boję się, że taki przekaz może rzeczywiście zmylić czy sprawić, że nasi mieszkańcy nie 
do końca będą w stanie zrozumieć zaistniałej sytuacji. Na chwilę obecną moim zdaniem  
i to zaznaczam moim zdaniem, tam kopalni nie ma. Jestem tego pewien, nie ma. Jest pan  
o tym przekonany, że będzie, to bardzo proszę po raz kolejny, podzielić się z Wysoką Radą, bo 
to jest duże zagrożenie, biorąc pod uwagę sprzeciw społeczny. Jeżeli pan już dzisiaj ma 
wiadomości, że tam będzie kopalnia, sam pan wspomniał, że czasu jest coraz mniej, proszę się 
tymi informacjami z Wysoką Radą i nami podzielić, żebyśmy mogli w jakikolwiek jeszcze 
sposób może zadziałać, skoro pan już wie, że ta kopalnia tam będzie.  

Radny Adam Szreder zabrał głos, ale nie było to słyszalne. 

Przewodniczący Rady Gminy zwrócił się do radnego by mówił do mikrofonu. Dodał - nie 
wiem, czy przedsiębiorca sobie odpuści, czy nie. Są stwierdzenia, które wprowadzają 
mieszkańców w błąd i to działa nie tylko… Ja rozumiem, że być może za chwilę będzie 
kampania wyborcza i pan się do niej szykuje i bardzo dobrze i ja za tym jestem i popieram pana. 
Zawsze jest dobrze, że ktoś z takim doświadczeniem, być może w wyborach wystartuje. Ale 
bierzmy pod uwagę to, jaką siłę mają nasze słowa i jak my wiadomości przekazujemy opinii 
publicznej. Dlatego, skoro temat został poruszony, ja jeszcze raz podkreślam i wypowiadam się 
jasno - nie ma w Letnicy kopalni. A jeżeli będzie, jest pan o tym święcie przekonany, proszę 
pomóc tej Wysokiej Radzie, proszę pomóc mieszkańcom. Będą pewne działania, jak pan mówi, 
to dziękujemy. 

Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz powiedział - Ja przyznam się, 
że słucham tego z pewnym zażenowaniem, jak pan radny z taką wydaje się iluzoryczną troską, 
próbuję dbać o naszą gminę. A ma to charakter takiego czystego obrzucania błotem,  
a może coś się przyklei. Że jakieś dane są nieprawdziwe, baśniowe, że stosujemy jakąś mowę. 
To nie jest żaden konkret. Jaki to jest konkret? Próbuje pan dezawuować czyjeś osiągnięcia 
przez jakieś nieprecyzyjne określenia.   
Co do naboru do przedszkola, to tak jak pani wójt przypomniała, ja dokładnie pamiętam, jak 
głosowaliśmy przed jeszcze budową nad budżetem na budowę tego przedszkola, to nie był pan 
za tym, żeby skierować środki na budowę przedszkola, tylko na budowę GOK-u. A dzisiaj 
krytykuje pan, że przedszkole ma za mało miejsc? Przyznam się, że nie wiem, nie rozumiem 
tego.  
Co do kopalni. Kopalni, tak jak pan Przewodniczący powiedział, nie ma. Procedura według 
SKO była przeprowadzona, zgodna z prawem. Jaka jest tutaj wina Urzędu Gminy, że nawet 
jakby ten przedsiębiorca tam nielegalnie tą kopalnię otworzył, to gmina ma odpowiadać za to, 
że ktoś złamie prawo? Gmina zadeklarowała, że nie wyda decyzji środowiskowej, a pan cały 
czas powtarza, że będzie tam kopalnia. Nie rozumiem tego.  

Radny Adam Szreder powiedział – Przecież wydała już decyzję środowiskową. 

Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz powiedział - Nie wydała tej, 
o której mówimy w tej chwili, tak? Wydała i SKO potwierdziło, że tamta była zgodnie  
z prawem wydana, czy się mylę? Mam takie wrażenie, że wszyscy się mylą, tylko pan ma rację. 
Nieprawidłowe wskaźniki do programu rewitalizacji, nie było konsultacji właściwych. Wydaje 



mi się, że konsultacje były, tylko nikt na nie przyszedł oprócz pana i jeszcze kilku osób. Także 
proszę nie deprecjonować czyichś działań, bo to nie jest prawda. Tak samo niezrealizowane 
inwestycje wodno-kanalizacyjne. Proszę wskazać jakie? Ja mam wrażenie, że takim symbolem 
inwestycji wodno-kanalizacyjnych jest ta toaleta przy zalewie, którą pan tak krytykował, która 
powstała tam ostatnio. Zastanawiam się, jak teraz ta kolejka tam tak długo do tej toalety stoi, 
gdzie ci ludzie te potrzeby załatwiali wcześniej. Wydaje się, że to też jest taki minimalny 
poziom funkcjonowania, żeby w takim miejscu była tego typu toaleta. I wydaje mi się, że  
w roku poprzednim, gdzie wydatki był ograniczone, budżet, wpływy z budżetu państwa były 
ograniczone, państwo zwiększało nam liczbę usług zleconych, konieczna była pomoc Ukrainie, 
panował jeszcze covid, do tego inflacja, wzrost kosztów energii, że w takim czasie te 
inwestycje, które my zrealizowaliśmy i na takim poziomie, który działał i GOK i dom seniora, 
powstał żłobek, przedszkole, dofinansowaliśmy drogi powiatowe, czego wcześniej nie było za 
poprzednich kadencji. Budujemy drogi gminne, rozwijamy komunikację autobusową, którą pan 
dosyć mocno torpedował. Także wydaje mi się, że te wszystkie pana argumenty są takie mocno 
nietrafione i rzucone tylko po to, żeby dezawuować czyjąś osobę. 

Radna Teresa Sygut powiedziała - Słuchając wypowiedzi pana Adama i pani wójt i Daniela, tak 
sobie przypominam moją działalność jako sołtysa jeszcze, gdzie były zebrania i pani dyrektor 
i byłego wójta Adama Jaskulskiego w sprawie przedszkola, szkoły. Nie powiem, ja bardzo 
zabiegałam, żeby szkoła była, ponieważ miałam dzieci w tej szkole. Chciałam, żeby się uczyły, 
ponieważ muszę przyznać, w tej szkole czuły się jak w prywatnej szkole, bo kilka osób, ale do 
czego zmierzam? Zmierzam do tego, że to nie chyba pani wójt zamknęła przedszkole ani 
szkołę, nie pani dyrektor, nie sołtys, a mieszkańcy, rodzice chyba sami pozamykali tą szkołę 
naszą w Koźli i przedszkole. Dlaczego mówię? Panie Adamie, ja wiem co mówię. Miałam 
swego czasu napisane pismo do pana Adama Jaskulskiego, do pana Przewodniczącego Madeja 
Eliasza i pani dyrektor, gdzie napisałam o zostawienie szkoły i przedszkola. Ale zanim to pismo 
wysłałam, mówię popytam rodziców czy chcą, żeby ta szkoła funkcjonowała dalej. Do jednej 
mamy, drugiej mamy, nie. Szkoła nie, bo jest za mała, nauczyciele nie mają kompetencji. Ja 
mówię jak? Ja się wychowałam w tej szkole, nauczyłam się, jakoś na ludzi wyszłam, a tutaj 
nagle słyszę takie głosy. Mówię, to po co mi zabiegać. Moja córka jeszcze 3 lata i skończy 
szkołę i pójdzie ze Świdnicy. I tak się zastanawiam, następnie była sesja czy komisja, gdzie 
prosiłam Wysoką Radę, pochylmy się, zastanówmy się nad remontem szkoły, bo potrzebne są 
toalety, remont. Był już projekt na toalety, projekt schowany został do szafy głęboko. Do dziś 
dnia nie powstały. Miały być na strychu dla przedszkola, nie powstały toalety. Ja znam stan 
szkoły też. Za swojego czasu też pamiętam, tak jak pani wójt mówiła, nie było obiadów, 
posiłków. Rok wcześniej dało radę zrobić, że szkoła gotowała posiłki i dzieci dostawały. 
Wcześniej tego nie było. I tak się zastanawiam, tak sobie zadaje pytanie, czy faktycznie chodzi 
o to całe przedszkole, czy to kwestia nie jest inna. Przecież nie ma żadnych w tym przedszkolu 
jakby perspektyw dalej. Była jedna pani, która 25 dzieci musiała przypilnować i teraz 
rozmawiałam niedawno z tą panią, mówi że teraz ma fajnie.  Trzeba byłoby zapytać rodziców, 
co myślą, co oni na to. Czy chcieliby przedszkole to w Koźli, gdzie pomagała pani Danka, jako 
jedna osoba pomagająca i sprzątająca i jedna wychowawczyni. Czy teraz dzieci nie mają lepiej? 
Ale mówię jeszcze raz, zadajmy sobie pytanie, kto zamknął tę szkołę? Rewitalizacja? Ja 
powiem coś może ostrego. Myślę, że to nie jest problem danych, problem są chyba 
miejscowości. 

Radny Adam Szreder zapytał - Rozumiem, że pani radna przeanalizowała cały program i dane, 
tak? Dobrze. 



Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Myślę, że 
przeanalizowali wszyscy radni, bo takie materiały dostali, więc ja zakładam, że Wysoka Rada 
przykłada się do swoich lekcji i odrabia je sumiennie i rzetelnie. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Barbara Rogozińska-Klocek powiedziała - Ja krótko tylko 
chciałam powiedzieć parę zdań. Dziwię się troszkę….  

Radny Adam Szreder zabrał głos, ale nie do mikrofonu, więc nie było to słyszalne. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Panie Adamie, ale 
pozwoli pan, że każdy się wypowie. Każdy, jak już powiedziałem, ma prawo wypowiedzi  
z Wysokiej Rady. Czas mamy nieograniczony. I proszę też, abyśmy przyjmowali, jeżeli 
odbieramy jakieś słowa, jako słowa krytyki pod naszym adresem, na spokojnie z uniesioną 
głową. Niech każdy się wypowie. Będzie miał i pan szansę jeszcze i nie tylko pan, wszyscy my, 
dopóki nie uznamy, że debatę czas skończyć, dopóty będziemy debatować. I jeżeli coś chcemy 
powiedzieć jeszcze raz, proszę nie dla mnie, ale przede wszystkim dla mieszkańców i tu 
obecnych osób na sali, dla tych, którzy oglądają transmisji online, proszę wszystkie kwestie 
wypowiadać do mikrofonu. Proszę bardzo pani radna. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Barbara Rogozińska-Klocek powiedziała - Ja chciałam 
powiedzieć tylko, że ogólnie jestem bardzo zadowolona z kierunku, w którym zmierza nasza 
Gmina. Jestem zadowolona ze współpracy i z panią wójt i z całym urzędem, z wszystkimi tutaj 
państwem zgromadzonymi na tej sali. Bardzo dziękuję w ogóle za współpracę, taką wspaniałą 
współpracę, że jest dialog, że można naprawdę znaleźć kompromis i znaleźć rozwiązanie  
z każdej sytuacji i odbywa się bardzo wysokim poziomie. I dziwię się tylko naprawdę, kolego 
radny Adamie, że nie powiedziałeś nic dobrego, tylko faktycznie skupiłeś się na minusach, nie 
czytając i nie słuchając w ogóle, ile dobrego dla samej Letnicy, nie mówię o gminie całej, ile 
dobrego dla samej Letnicy zostało przez obecną tutaj panią wójt zrobione. Kiedy do tej pory 
był powiat dofinansowany przez gminę? Chodzi o to tylko, żeby zrealizować zadanie, które 
byłoby z pożytkiem dla mieszkańców naszej gminy, więc nie rozumiem tej krytyki pod adresem 
wójt, pod adresem raportu. Uważam, że trzeba czytać ze zrozumieniem i w tym raporcie jest 
wszystko, naprawdę. 

Radna Dorota Kaczmarek powiedziała  - Zostałam, jak gdyby trochę wywołana do odpowiedzi 
słysząc kolejny raz, że nie wymienię miejscowości, że Letnica, że Letnica, zawdzięczamy 
bardzo dużo. Oczywiście ja nie mówię, że nie, ale tak samo i inne miejscowości, nie tylko 
Letnica. To, że tutaj Adam się wypowiada i faktycznie analizuje, to kolejny raz powtarzam, 
prawo dla takiego radnego, który zna się na przepisach i powinniśmy to docenić, a nie robić 
głupie miny, a nie uśmiechać się i cały czas gdzieś wsadzać szpilę. Panie Przewodniczący, 
Adam niejednokrotnie podpowiadał, jak należy, co należy zrobić, ale nie wiem, czy jest źle 
podejmowane przez to, że ma tą cywilną odwagę o tym mówić, nie wiem. Nie mnie to oceniać. 
Druga rzecz, Panie Przewodniczący, czasami siedząc tutaj i słuchając i to nie jest tylko moje 
spostrzeżenie, ale także innych mieszkańców, bo gdzieś tam mieliśmy możliwość rozmawiania 
i byliśmy na innych sesjach, że przewodniczący się zastanawiamy, czy u nas pełni rolę 
rzecznika, czy jest adwokatem gminy, czy praktycznie pełni rolę moderatora? Bo tutaj, jeżeli 
się pan wypowiedział na temat raportu i jest to głos pana w dyskusji, okej. Ale czasami mam 
wrażenie, że pan wypowiada się za pracowników, za panią wójt. Może to jest moje mylne, ale 
tak jak powiedziałam na początku, nie tylko takie jest moje zdanie, inni mieszkańcy też się 
mylą. 



Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Pani radna jednego 
jestem pewien, to jest pani zdanie i owszem wypowiadam się. Nie boję się wypowiadać  
i dlaczego się wypowiadam się? Żebyśmy nie mylili pewnych pojęć. W pierwszej kolejności, 
tak samo jak państwo, jestem radnym. Tylko Wysoka Rada powierzyła mi funkcję, wybrała 
mnie na przewodniczącego, abym nadzorował przebieg sesji, abym panował nad porządkiem, 
abym organizował pracę Wysokiej Rady, ale dalej jestem radnym. I jako radny mogę zabierać 
głos i miałem odwagę wcześniej, mam odwagę teraz, miałem odwagę odzywać się, gdy był 
komisarz i mam odwagę odzywać się teraz i będę się odzywał, bo takie jest moje prawo jako 
radnego, a przede wszystkim taki jest mój obowiązek. I proszę nie odbierać tego jako prywatne 
ataki. Ja rozumiem są osoby, ja sam to osobiście słyszałem, które właśnie takie nastawienie 
mają, ale myślę, że to nastawienie wynika z tego, że ktoś być może źle ich ukierunkował. Być 
może się posiłkują tym, co widzą w telewizji z obrad sejmu. Ale jeżeli jest tam tylu posłów, nie 
ma możliwości, żeby każdy zabierał głos, żeby każdy wyrażał swoje zdanie. Po to się 
organizują w kluby, po to wyznaczają osoby, które zabierają głos, po to się zgłaszają do 
mównicy. My jesteśmy małym gronem i każda uwaga, czy będzie dla nas dobra czy zła, jest 
cenna dla społeczeństwa, dla gminy. Albo Wysoka Rada przy głosowaniu pewnych uchwał, 
czyli tak jak teraz przy debacie, weźmie sobie do serca albo nie. Każda nasza wypowiedź może 
mieć wpływ na innego radnego przy podejmowaniu decyzji. Owszem miałem odwagę i będę 
miał uwagę na to, żeby się odzywać, tak samo jak państwo. Nikt tego głosu nam, póki kraj 
demokratyczny, nie odbierze. W pierwszej kolejności radny tu na sesji, w drugiej kolejności 
przewodniczący. Ja to tak osobiście odbieram i rozumiem, że państwo możecie się z tym nie 
zgodzić. 

Przewodnicząca Komisji Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Lokalnego Maria Tarczewska-
Sierko powiedziała - Chciałam powiedzieć naszej koleżance Dorocie i naszemu koledze 
Adamowi, że ja niejednokrotnie powtarzałam, że bardzo cenię Adama jako polityka. Uważam, 
że jest politykiem wytrawnym, jest fachowcem w tym co robi i też zna się na tej robocie jako 
polityk. Ale za każdym razem, kiedy się wypowiada, kiedy zgłasza swoje uwagi, myślę, że też 
wszyscy, którzy nas słuchają, którzy oglądają, odczuwają taki pewien niepokój, że w naszej 
gminie robi się tylko źle. Ja bym kiedykolwiek chciała usłyszeć od Adama jako właśnie 
fachowca, człowieka, który się zna na tej robocie, na przepisach prawa i polityce, żeby też 
wskazał te dobre strony, które dzieją się w naszej gminie. Tą dobrą robotę, którą robi pani wójt, 
bo tak naprawdę robi ogromną robotę i dobrą robotę. Przynajmniej ja widzę to, co dzieje się  
u nas w miejscowości Drzonów, jeżeli chodzi o drogę powiatową Drzonów-Radomia, że te 
prace postępują, że są rozmowy, że już jest kolejny odcinek zbudowany. To, że trwają te 
rozmowy z powiatem, że macie w Letnicy chodnik, że będą rozmowy, że trwają rozmowy na 
temat budowy drogi Świdnica-Letnica-Koźla. To jest ogromny wkład pracy pani wójt, o którym 
też chciałabym usłyszeć z ust wytrawnego polityka, żeby to docenił. Dlatego się uśmiechamy 
Pani Doroto, bo my tylko to złe słyszymy, a chcielibyśmy też od pana usłyszeć to co dobre. 

Radna Danuta Janek powiedziała - Ja oczywiście przysłuchując się tutaj uważnie waszym 
wypowiedzią dołożę też od siebie kilka słów. Podziękowania dla pani wójt za to co robi  
i powiem kolokwialnie tak „jeszcze się nie urodził…”, znamy to przysłowie prawda? Tylko 
powiem tak, ja trzecią kadencję pełnię jako sołtys Piasków. Na przestrzeni poprzednich lat, 
nigdy do tej pory nie była nasza miejscowość tak doceniona w sensie inwestycji, jak przez ten 
krótki okres czasu. Byliśmy zawsze pomijani ze względu pewnie na to, że był mały elektorat  
i czuliśmy się jak kula u nogi. Najchętniej bylibyśmy odcięci i oddani nie wiadomo komu. 
Szanowny kolego Adamie, tutaj była mowa o minach i tak dalej. Dorota, ty nie widzisz, co twój 



kolega wyprawia akuratnie, tak. Więc nie mów, że ktoś się dziwnie uśmiecha, bo szkoda, że nie 
siedzisz na moim miejscu. A uśmiech, a ironia to to widać, mimika swoje mówi. Poza tym,  
z całym szacunkiem kolego szanowny, oczywiście dalej będę drążyć temat drogi Letnica-
Świdnica. Wiadomo jest dobrze wszystkim, że ona była dziurawa nie od wczoraj, nie od dziś. 
Dlaczego wcześniej nie było żadnych sygnałów, żeby wyjść z propozycją do powiatu, dołożyć 
jakieś środki z urzędu gminy? Był pan sekretarzem, miał pan szansę wykazać się wtedy.  

Radny Adam Szreder zapytał - A kto był radnym powiatowym? 

Radna Danuta Janek powiedziała - Radnym powiatowym był Krzysztof, a teraz radnym 
powiatowym dla wiadomości dla informacji, przypomnienia jest pan Adam Jaskulski… 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział -  Szanowni Państwo, 
ja tylko przypomnę Wysokiej Radzie, że prowadzimy debatę nad raportem dotyczącym stanu 
Gminy na rok 2022.  

Radna Danuta Janek powiedziała - Podzielam tutaj zdanie moich poprzedniczek, które się 
wypowiadały, że trzeba też zobaczyć te dobre strony. Jeszcze raz powtórzę to, co jest mówione 
od dawna i dobrze wszyscy doskonale zdajemy sobie sprawę, że są trudne czasy, że weszliśmy 
w trudny okres, kiedy wszystkie ucięte zostały dotacje, napływ środków został przerwany 
momentalnie. Więc poczekajmy momencik na pozostałe inwestycje. Róbmy to co możemy, 
mając nadzieję, że będzie lepiej. 

Przewodnicząca Komisji Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Lokalnego Maria Tarczewska-
Sierko powiedziała - Takie mam życzenie - zacznijmy grać do jednej bramki panie Adamie, do 
jednej bramki, bo to jest nasze dobro, cała gmina jest jednym wielkim naszym dobrem, nie 
tylko poszczególne miejscowości. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Kto z państwa 
radnych chciałby zabrać głos? Szanowni państwo bardzo prosiłem, że jeżeli chcecie zabierać 
głos, to do mikrofonu, bez uszczypliwości wzajemnych, przekrzykiwania się, bo to do niczego 
nie prowadzi. Rzeczywiście, jak już powiedziałem mimo tego, że możemy się prywatnie lubić 
bardziej lub mniej, jesteśmy tu z wyboru. I to nie z naszego wyboru, bo nasz wybór polegał 
tylko na tym, że zgłosiliśmy się do komitetu, wyraziliśmy chęci kandydowania. Ale jesteśmy 
przede wszystkim z wyboru mieszkańców i my działamy na rzecz mieszkańców w taki czy inny 
sposób i to miejmy na uwadze. Czy jeszcze ktoś z Wysokiej Rady chciałby zabrać głos? 

Radny Adam Szreder powiedział - Szanowni państwo dziękuję, nie sądziłem, że moja 
wypowiedź wzbudzi aż takie zainteresowanie i że tyle osób zechce się wypowiedzieć. Ja mam 
tylko nadzieję, że pewne rzeczy będą bardziej transparentne i czytelne w tej gminie. 
Przytaczając ten program rewitalizacji, droga pani radna, to dotyczy on dwóch miejscowości, 
północnej części Świdnicy. Ja nie wiem, co to znaczy północna część Świdnicy, nigdy nie 
słyszałem o czymś takim. Może za krótko mieszkam, ktoś powie, a może nie znam historii. 
Szukałem, doszukiwałem się, ale nie znalazłem. I Koźli, więc ja się nie dziwię, jak również pól 
i lasów wokół tych miejscowości, więc dlatego się nie dziwię, że pani radna tak broni tego 
programu rewitalizacji, bo pewnie o to chodzi. Natomiast jestem strasznie zdziwiony, jeżeli 
chodzi o kwestie tej szkoły, przedszkola, tego budynku, ponieważ od mieszkańców właśnie 
Koźli słyszę, że to było serce tej wsi i tam właśnie tętniło życie i likwidacje tej placówki 
uważają za wielki błąd. Dlatego jestem bardzo zaskoczony. Myślałem, że pani radna, pani 



sołtys troszeczkę inaczej wypowie się na ten temat. Jak widzicie państwo nie wypowiadam się 
tylko na temat Letnicy, tylko właśnie też na temat Koźli. 

Wójt Gminy Świdnicy Izabela Mazurkiewicz-Kąkol powiedziała - Chciałabym dopowiedzieć 
odnośnie szkoły w Koźli. Jakby pan może nie wiedział, to za chwilę się dowie ode mnie. Ten 
budynek szkoły będzie żył, panie Adamie, bo w procesie rewitalizacji tam również są 
przewidziane działania mające aktywizację społeczną mieszkańców. Dlatego, że dzisiaj 
mieszkańcy Koźli, jak również innych miejscowości, nie mają nawet miejsca integracji, gdzie 
mogliby spędzić wspólnie czas, nie mają miejsca, gdzie mogłyby dzieci zagrać w piłkę, jest 
tylko i wyłącznie plac zabaw. Więc to miejsce będzie żyć. Mam nadzieję, że starczy wszystkim 
pracownikom sił, żeby doprowadzić do końca kiedyś ten etap, tego co zostało zamierzone 
właśnie przez mieszkańców, bo to mieszkańcy wskazali, na jaki cel społeczny chcieliby 
przeznaczyć. 

Radna Teresa Sygut powiedziała - Panie Adamie, ale odniosę się jeszcze do tego przedszkola, 
szkoły. Przecież jak ja proponowałam remont, żeby pomóc, to był pan radnym już. Czemu pan 
nie poparł mnie w tym zadaniu? Tak, to było już na początku mojej kadencji. Ja panie radny 
prosiłam o wsparcie, że szkoda zamykać przedszkole. Pani wójt wtedy powiedziała, że jest stan 
jaki jest. Sama nie mam przebicia. Jakby ktoś, czy pan panie radny wsparł mnie, poparł może  
i to przedszkole by było. A pan mi teraz mówi, że pan się nie spodziewał takiego głosu. Sama 
nic nie mogę. Prosiłam, zastanówmy się, bo będzie zamknięte przedszkole. Mieliśmy się 
pochylić nad zadaniem. Nie wiem, czy to tylko moja taka pamięć jest dobra czy nie, ale 
pamiętam jak dziś. Ale jeśli chodzi o rewitalizację - myślę, że jak Letnica by była, pan też by 
bronił. Każdy z nas, czy ja jestem sołtysem czy radną, też bym za wioską stanęła. Dlatego ja za 
przedszkolem stałam murem. Tylko co ja mogę sama nawet tu w radzie? Nic sama nie mogę 
jak nie mam poparcia. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Panie Adamie oddaje 
panu głos. Tylko jeszcze proszę chwilę poczekać, bo z racji tego, że ma pan mikrofon 
pojemnościowy, a on zbiera wszystkie dźwięki i szumy z zewnątrz, bardzo proszę 
przypilnować, żeby mikrofon bliżej buzi, a informatyków by potencjometrami wysterować.  

Radny Adam Szreder powiedział - Pani radna ja bym prosił o jakiś protokół i konkret, kiedy ja 
pani nie poparłem. Natomiast powiem szczerze nie przypominam sobie, żebyś ty mnie 
kiedykolwiek poparła, niestety. Dobrze, ale to już nie obrzucajmy się. Natomiast nie pamiętam 
takiej sytuacji, żebym był przeciwny istnieniu szkoły czy przedszkola w Koźli. Naprawdę nie 
pamiętam, dlatego musimy, ale Tereso, żebyśmy mówili konkretnie. Wróćmy do tego protokołu 
i popatrzmy dobrze, bo na pewno, to gdzieś zapisane. Odświeżymy sobie pamięć, bo naprawdę 
powiem szczerze jestem zaskoczony, że ja mogłem być przeciwny temu. Dobra, ja myślę, że to 
już się troszeczkę wykracza poza dyskusję. Jeszcze raz dziękuję wszystkim za te uwagi 
skierowane do mnie, ja zgłosiłem natomiast swoje uwagi. Nie mówię, że wszystko źle się dzieje 
w tej gminie, bo tak nie jest. Jest wiele rzeczy pozytywnych, natomiast zazwyczaj jest tak, że 
się też mówi o rzeczach negatywnych i niestety u nas w gminie o tych problemach rozmawia 
się zbyt mało. I dobrze o tym wiecie, że kiedy podnoszę jakiś problem, to właśnie są tego typu 
reakcje. Więc może rozmawiajmy o problemach, bo naprawdę chwalenie się nawzajem - jest 
fantastycznie, pani radna, pani wójt, ślicznie pani dziękuję, że pani załapała 3 dziury.  
W porządku, natomiast my jesteśmy od tego, żeby rozwiązywać problemy, a nie wzajemnie 
siebie chwalić. Taka jest nasza rola. Więc dlatego też rozmawiajmy o problemach głównie,  



a nie tylko wpadajmy w samozachwyt i mówmy sobie, że w tej gminie się tak fantastycznie 
dzieje, że w ogóle tu żadnych problemów nie ma. Bo naprawdę czytając pewne opracowania, 
już tą gazetkę gminą to już w ogóle, to wydaje się, że po prostu jest to gmina bez problemów, 
gmina po prostu kraina mlekiem i miodem płynąca.  

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Ja przypominam 
temat tego punktu. Jesteśmy w punkcie pod nazwą debata na raportem dotyczącym stanu 
Gminy za rok 2022.  

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Barbara Rogozińska Klocek powiedziała - Mam 
porównanie jak to wygląda w innych gminach na terenie Polski, mając rodzinę tu i ówdzie, to 
wszyscy nam zazdroszczą, ‘naprawdę u was tak się dzieje’? Więc nie jest to jeszcze kraina 
mlekiem i miodem płynąca, ale przy wszystkich ograniczeniach, w naszej gminie dzieje się 
bardzo dobrze. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol powiedziała - Chciałabym jeszcze odnieść 
się do słów pana radnego Adama. Ja na koniec swojego wystąpienia powiedziałam o wielu 
problemach i szeregu kłopotów, które my mamy. Bo to nie jest kraina mlekiem i miodem 
płynąca i niejednokrotnie o tych problemach rozmawiamy. Chociażby właśnie brak możliwości 
dostarczenia wody w okresie letnim mieszkańcom wielu miejscowości. Nie tylko Buchałowa, 
nie tylko Słonego. To dotyczy mieszkańców Wilkanowa, Radomi, Orzechowa, Drzonowa, 
Słonego, Świdnicy, więc to są problemy, nad którymi trzeba się pochylić, bo mieszkańców 
przybywa. Źródła wody są w ziemi i one nie są niewyczerpalne i przyjdzie taki moment, że 
pewnego dnia odkręcimy kran, a w tym kranie nie poleci nic. I proszę uwierzyć, że naprawdę 
my siadamy z Zakładem Usług Komunalnych, dwoimy się i troimy i spędzamy godziny czasu 
nad tym co zrobić, żeby było lepiej. A więc dlatego, że zauważyliśmy te problemy, to dzisiaj 
mamy chociażby trzy dokumentacje techniczne, które w możliwości aplikowania, jeśli pojawią 
się takie środki zewnętrzne, mamy możliwość złożyć. To jest właśnie budowa nowego 
zbiornika na wodę w Słonem, budowa nowego zbiornika w Świdnicy i budowa zbiornika w 
Buchałowie. To są naprawdę problemy, gdzie mieszkańcy często myślą ‘tak ja płacę za wodę 
więc ja tą wodę będę lał, ile wlezie, ile potrzeba, napełniając basen ogromnej ilości wody, 
podlewając swoje ogródki’. Tak, mamy prawo dzisiaj to robić, tylko trzeba się zastanowić nad 
tym, czy kiedyś tej wody nam nie zabraknie. To nie jest tylko kwestia braku zbiorników na 
wodę, ale to jest kwestia również wodociągów, które są w określonym stanie i trzeba je 
wymieniać. To jest rozbudowa gminy w zakresie budownictwa jednorodzinnego, gdzie 
mieszkańców przybywa, a w tych miejscach nie ma ani sieci wodociągowej ani sieci 
kanalizacyjnej. Mieszkańcy na przykład dostają pozwolenie na budowę domu jednorodzinnego 
ze studnią głębinową, a po roku użytkowania leci, że tak powiem ‘syf’. I Gmina musi 
wygospodarować środki po to, żeby tym mieszkańcom tą sieć wodociągową zbudować. Często 
robią to właśnie pracownicy, konserwatorzy. Więc drodzy państwo ja nigdy nie oczekuję 
pochwał, bo moja praca jest służbą i ja tak to traktuję. Widzę te problemy i na wasze sygnały, 
nigdy nie jestem obojętna. Ale to, co jest zauważalne ostatnio, co się dzieje, nie wiem może 
dlatego, że ja jestem kobietą, może dlatego, że jestem młoda, że może łatwo jest wtedy 
atakować. Dlaczego, kiedy do tej pory byli mężczyźni na stanowisku Wójta Gminy Świdnica, 
takie sytuacje nigdy nie miały miejsca? Dlaczego tak się dzieje, że w naszej gminie, gdzie 
wszyscy powinniśmy realizować i wspólnie dyskutować o problemach, które są, bo ich jest 
sporo i przyjmować krytykę, bo ja ją też przyjmuję i znoszę to, bo jestem funkcjonariuszem 
publicznym, więc jestem na to narażona, jestem tego świadoma. Tylko czasami mam wrażenie, 



że dotychczas nigdy takie sytuacje nie miały miejsca. Co się wydarzyło takiego w naszym 
społeczeństwie, że nagle, kiedy ja jestem tak na prawdę na stanowisku wójta od dwóch lat, to 
z niektórych części grup społecznych nic innego nie słychać tylko obrazę, że nieudacznicy, że 
urzędnicy niekompetentni. Ja ogłosiłam drugi nabór na stanowisko związane  
z zagospodarowaniem przestrzennym, bo pani Maria zbliża się do okresu, kiedy będzie mogła 
pójść na zasłużoną emeryturę, po ponad 30 latach pracy. Nie ma ani jednej oferty, bo dzisiaj 
praca w urzędzie, to nie jest praca atrakcyjna, ani pod względem finansowym, ani pod 
względem realizowanych zadań, których każdego roku i miesiąca często przybywa. Ja 
rozumiem czasami frustracje i niezadowolenie mieszkańców, wszyscy mamy do tego prawo. 
Państwo macie prawo zgłaszać uwagi, państwo macie prawo mówić co robimy źle, żebyśmy 
mogli to zmienić i poprawić. Tylko takich zachowań, które są dzisiaj, ja nie znam i jest mi to 
obce, przyznam szczerze. Dlatego ja nie biorę udziału w tej często debacie w mediach 
społecznościowych, bo to jest poniżej poziomu jakikolwiek mógłby być i rozmowy  
o problemach, które naprawdę tutaj są ogromne i wylatują często z szafy jak trupy z iluś lat. 

Radny Adam Szreder powiedział - Ja tak króciutko pani wójt cieszę się, że pani wspomniała  
o tych inwestycjach wodno-kanalizacyjnych, ponieważ ja uważam, że to jest absolutny 
priorytet i powinniśmy przede wszystkim zastanowić się wspólnie, czy ważna jest ta słynna 
toaleta na zalewie za 165.000,00 zł, czy ważna jest słomiana parasolka, czy ważny jest 
wodociąg i zbiornik na wodę, której może nam za chwileczkę zabraknąć. Bo moim zdaniem 
brakuje nam dyskusji i zastanowienia się, takiej refleksji nad priorytetami, co jest dla nas 
najważniejsze. Druga sprawa to jest taka, że gmina nie może tylko liczyć na dofinansowanie 
zewnętrzne. Ja wiem, że to są drogie inwestycje, dlatego trzeba się uzbroić w cierpliwość, 
trzeba realizować to w pewnych etapach, w latach. Natomiast, jeżeli tego dofinansowania nie 
ma i śmiem twierdzić, że może być z tym ciężko i pani dobrze o tym wie, że może być ciężko 
z dofinansowaniem tego typu inwestycji, to niestety trzeba będzie to przejąć na własne barki. 
Tylko, że wtedy trzeba się rzeczywiście zdecydować, co jest tutaj najważniejsze. Bo z tymi 
wodociągami, które jeszcze pamiętają czasy II wojny światowej w niektórych miejscach, z tymi 
innymi urządzeniami służącymi dostarczaniu wody i odprowadzaniu ścieków, odprowadzaniu 
ścieków to chyba trochę mniej, ale chodzi o wodę bardziej, o dostarczenie wody, jest coraz 
gorzej. A tak jak słusznie pani zauważyła, mieszkańców nam przybywa. Więc może to jest jakiś 
priorytet dla nas i tu powinniśmy postawić akcent na to. Natomiast, jeżeli chodzi o to, że pani 
jest kobietą, ja myślę, że to chyba nie jest z tym problem, pani wójt. Tak mi się wydaje, że 
problem jest po prostu chyba gdzieś indziej. Natomiast myślę, że takich osób, które w ten 
sposób myślą, kategoriami płci, jest coraz mniej i dzięki Bogu, że jest ich coraz mniej i są po 
prostu w zdecydowanej mniejszości.  

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Zgodzę się z panem, 
ale częściowo panie Adamie. Te potrzeby i to, że należy się zastanowić nad tym, jakie działania 
realizować, są słuszne, ale my o tym wiemy, bo my o tym dyskutujemy i my niejednokrotnie  
o tym mówiliśmy. Pamiętajmy tylko o tym, że tych zadań jest dużo i uważam, że powinniśmy, 
zresztą Wysoka Rada to czyni i to nie jest moje zdanie, to są fakty, poprzez podejmowanie 
takich, a nie innych uchwał, poprzez podejmowanie takiego, a nie innego budżetu. Rozwijamy 
się, czy działamy wielotorowo i panu powiem jeszcze więcej. Ta słynna toaleta na zalewie 
świdnickim jest bardzo dobrą inwestycją i bardzo słuszną. Wiem, że droga, ale od 11 lat jak już 
o tym wspomniałem, organizuję dziecięce zawody wędkarskie. W tym roku mamy istny rekord, 
nie schodzimy poniżej 25 uczestników, z czego się bardzo cieszymy, bo to jest taka dla nas 
nagroda po tych 11 latach pracy. Upalny dzień, Dzień Dziecka przy okazji, bo gmina 



zorganizowała dla dzieci i teraz sugeruje pan, czy ja tak odczytuję, że powinniśmy się 
zastanowić, czy nie ukrócić pieniędzy dla referatu promocji, bo po co dzieciom te dmuchańce. 
A ja uważam, że to jest dobra rzecz. Po to, żeby ten młody mieszkaniec poczuł się tu naprawdę 
komfortowo. Wiem, że to jest wydatek, ale to są nasze dzieci. Dobrze powiedzmy, że jeszcze o 
tym możemy dyskutować i dlatego dyskutujemy. Zebrały się te dzieci łącznie z dziećmi, które 
biorą udział w zawodach, upał, mamy wyganiać te dzieci? Mogą się schować pod tą nieszczęsną 
parasolką, ale mogą. Proszę czytać między wierszami, dlaczego nieszczęsną. Jeszcze raz 
powtarzam, że nasze wypowiedzi niosą za sobą jakąś wagę, jakiś ciężar i z tym później my 
musimy ten ciężary jako radni, jako Wysoka Rada, dźwigać. Ta toaleta jest bardzo przydatna. 
Proszę zobaczyć jak ten zalew odżył. Powiem jeszcze jedno i też państwa zaskoczę. 
Pracowałem w urzędzie jako stażysta, tam gdzie było Gminne Centrum Informacji, gdzie teraz 
jest biblioteka, gdzie funkcjonuje Gminny Ośrodek Kultury. Tam było Gminne Centrum 
Informacji i tam też promocją się zajmowali. Tam ja już widziałem pierwsze projekty tego 
zalewu. Proszę pomyśleć, nie patrząc na to, kto był wójtem. Ale był projekt. Ja byłem taki 
sceptyczny, po co taki wielki zalew na tamte czasy? Ale teraz proszę zauważyć, jak wielu nam 
się w głowach poprzewracało, mówię przewrotnie, bo nagle się okazuje, że tam jest fajne 
miejsce, bo ludzie do nas przyjeżdżają. Czy to nie jest tak, że taki pewien czynnik, który może 
przyciągnąć mieszkańców, którzy odbierają to miejsce jako bardziej atrakcyjne niż inne? Ja 
myślę, że powinniśmy się skupić na tej wielotorowości i nie możemy ograniczać wszystkiego 
do tego albo jedno, albo drugie. A może troszeczkę tego, troszeczkę tego. Debatujemy teraz  
o stanie gminy. Ja jak wychodzę z domu to nie mam wrażenia, że ten stan jest jakiś tragiczny. 
Owszem jest wiele rzeczy do zrobienia, ale nie cedujmy tego tylko i wyłącznie na władzę 
wykonawczą. Bo jest od tego też władza uchwałodawcza. Jest od tego władza, którą my 
stanowimy poprzez nasze decyzje ziszczające się w uchwałach, które podejmujemy. My 
ustalamy stawki, my decydujemy tak naprawdę o kierunkach rozwoju poprzez zatwierdzenie 
budżetu. To my będąc różni w sumie rzeczy powinniśmy być jednością w pracy na rzecz naszej 
społeczności. Będziemy ciągnąć każdy w swoją stronę. Nie będzie inaczej jak to, że pan będzie 
ciągnął w stronę Letnicy, pani radna Danuta w stronę Piasek, pan radny Marek w stronę 
Radomi, Orzewa. Każdy w swoją stronę, ale w tym musi jakaś logika i myślę, że jest.  
I szanowna rada podzieli moje zdanie albo i nie. Jeżeli podzieli, za chwilę będzie głosowanie, 
to myślę, że zagłosuje ta osoba pozytywnie. Jeżeli nie podzieli, do czego ma prawo, zagłosuje 
negatywnie. Spróbujemy na to wszystko, na ten stan naszej gminy spojrzeć z wielu stron. My 
często patrzymy z kierunku co jest teraz, co mamy, ale też w tyle głowy mamy, co jeszcze 
chcielibyśmy mieć, a to należy rozgraniczyć. Rozgraniczyć to, co było i to co było niech będzie 
dla nas wzorcem czy nauką. To co jest teraz, to jest to co teraz realizujemy, ale też patrzymy  
o dzień do przodu, na to co będzie.  

Przewodnicząca Komisji Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Lokalnego Maria Tarczewska-
Sierko powiedziała - Pan mówi patrzmy do przodu, bo nasza władza wykonawcza rządzi od 
dwóch lat. Tutaj pan Adam wyciąga trupy z przed 20 lat, może jak nasza władza będzie jeszcze 
20 lat rządziła, to już nie będzie tych problemów panie Adamie. Może się uda to zrealizować. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Ale też myślę pani 
radna, że takie wyciąganie trupów też o dziwo może dać jakieś wskazówki. 

Przewodnicząca Komisji Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Lokalnego Maria Tarczewska 
powiedziała - Dobrze, ale nie zwalajmy winy na to, że nasza pani wójt tego nie załatwiła przez 
2 lata, skoro nie dało się tego załatwić przez ostatnie 20. 



Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział - Po raz kolejny 
zaznaczam, dzisiaj debatujemy nad stanem Gminy. Za chwilę będziemy udzielać absolutorium, 
ale to nie jest tak, że tylko i wyłącznie wszystko leży po stronie pani wójt. Szanowni Państwo, 
my też decydujemy, my nie jesteśmy radą niemą i pewne zarzuty, które formułujemy, czy 
pewien przekaz, który dajemy, też godzić może w naszą funkcję, w naszą pracę. Ja jestem 
zdania nie zgadzajmy się, bo zgoda niczemu nie służy. Nie zgadzajmy się, przez co będziemy 
mieli różne pomysły do osiągnięcia poszczególnych celi. Kontynuujemy debatę, przypominam 
debata nad raportem dotyczącym stanu gminy na rok 2022. 

Radny Marek Bursztyn powiedział - Nigdy nie przypuszczałem, że będę cytował pana 
Przewodniczącego, ale zacytuję. Wielotorowość to słowo, które, jak gdyby oddaje sposób 
działania każdej władzy moim zdaniem, która musi się borykać z różnymi problemami. I to 
czasami też myślałem, że mając na wadze szalę, idą w jedną stronę za mocno, idą w drugą 
stronę za mocno. Ale jest coś takiego, bo to co żeśmy obejrzeli, tego się nie da ukryć, bo to jest 
tak, drogi są, przedszkole jest i tak dalej. Adam wyciąga rzeczy, które on uważa, czy iluś jego 
mieszkańców, z którymi ma kontakt, uważają, że to jest coś nie tak. Ale to jest sygnał również 
dla pani wójt i ta debata jest po to, żeby nie mówić na zasadzie brawo, brawo, Tylko, żeby 
odebrać to również na zasadzie takiej, że ileś tego, co Adam mówi - może nie 100%, może 80, 
może 30, w przyszłości próbować wykorzystać te krytyczne uwagi. A wielotorowość, bo tu 
Adam mówi, że o priorytetach. Też tak kiedyś myślałem, że te priorytety powinny być 
ustawione chyba inaczej, ale wtedy cofamy gminę w rozwoju, bo jednak na rozwój Gminy, na 
to jak gmina wygląda, jak się prezentuje, jak jest oceniana, to ta wielotorowość ma po prostu 
duże znaczenie. 

Radny Adam Szreder powiedział- Panie Przewodniczący zgodzę się z panem, nie ma takiej 
możliwości, żebyśmy wykonywali tylko jedno zadanie i resztę po prostu nie, bo nie mamy 
pieniędzy, bo to jest najważniejsze. Ustawienie priorytetów to nie oznacza skierowania 100% 
środków tylko na zadania wodno-kanalizacyjne albo tylko na drogi albo tylko na szkoły. Tylko 
mi chodzi o to żebyśmy się nad tym zastanowili, co jest ważne i co należy zaakcentować, na co 
należy położyć jakiś tam nacisk. Może, nie wiem, zróbmy jeden koncert mniej, jedną imprezę 
plenerową mniej, nie wiem z czegoś zrezygnujemy, co fajnie jak się odbędzie albo fajnie się 
wydarzy, bo albo po prostu się zorganizuje albo zrealizuje, natomiast bez tego damy sobie radę, 
bo są inne ważne zadania. Mi tylko o to chodzi, żebyśmy, w końcu chciałem powiedzieć, na 
koniec kadencji tak, bo mamy koniec kadencji. Przed nami zaledwie kilka sesji tak naprawdę  
i się rozstaniemy, może na chwilę, może na zawsze, o tym zadecydują nasi wyborcy. Natomiast 
chodzi mi o to, cały czas o tym powtarzam już piąty rok, że należy po prostu skupić się na 
rzeczach ważniejszych, są rzeczy ważne i ważniejsze. Oczywiście nie zapominając o tej 
wielotorowości, bo tak jak mówię też jest ważne, żeby odbyły się dożynki, ale może 
niekoniecznie już dwie imprezy w miesiącu. Ja przepraszam, to jest taki przykład. Nad tym się 
zastanówmy, bo tu zaoszczędzimy 5000,00 zł, tu 50000,00 zł, tu 3000,00 zł. Pani wójt dobrze 
o tym wie, że tak zbierając środki po prostu uzbiera nam się już jakaś konkretna kwota, żeby 
nie wiem wybudować ten zbiornik w Buchałowie, czy może w końcu jakąś drogę w tym 
Buchałowie asfaltową, czy w Letnicy, czy w Koźli, czy w jakiejś innej miejscowości. Mi tylko 
o to chodzi, żebyśmy spróbowali po prostu wybrać, co jest najważniejsze, spojrzeć na to jakie 
są pieniądze, a wtedy dzielić już na to bez tego się po prostu można obyć. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski powiedział- Ja tylko przypomnę 
Wysokiej Radzie, że my takie decyzje podejmujemy ustalając budżet na dany rok.  



Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz powiedział - Ja chciałbym 
jeszcze też zwrócić uwagę na to, że jak są potrzeby czy trudne decyzje, typu zaciągnięcie 
kredytu czy podniesienie podatków, żebyśmy te inwestycje mogli realizować, to nie chowajmy 
wtedy głowy w piasek, bo nie zagłosuję za kredytem i będę opowiadał, że gmina się zadłuża  
i to jest coś złego. Tylko sami dobrze wiemy, że dysponujemy budżetem tak małym, że bez 
zewnętrznego dofinansowania czy kredytu, nie jesteśmy w stanie realizować tego typu 
inwestycji jak przedszkole za 6 milionów. Dlatego ważne decyzje trzeba podejmować, a nie 
chować głowę w piasek. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski zapytał, czy jeszcze ktoś  
z Wysokiej rady chciałby zabrać głos? Nikt z radnych się nie zgłosił, dlatego Przewodniczący 
zamykał debatę nad raportem o stanie Gminy za rok 2022. 

 
Ad 8. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Świdnica wotum zaufania. 
 

 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski poinformował - Zgodnie  
z artykułem 28a ustęp 1 i 2 ustawy o samorządzie gminnym wójt co roku do 31 maja 
przedstawia radzie gminy raport o stanie gminy, która obejmuje podsumowanie działalności 
wójta w roku poprzednim, w szczególności realizację polityk, programów i strategii uchwał 
Rady Gminy i budżetu obywatelskiego. Wójt Gminy Świdnica przedstawił Radzie Gminy 
Świdnica raport o stanie gminy. Po przeprowadzeniu debaty, co przed chwilą uczyniliśmy, nad 
tym raportem wraz z udziałem mieszkańców, u nas nikt się nie zgłosił, Rada Gminy Świdnica 
biorąc pod uwagę przebieg debaty oraz informacje uzyskane w jej toku postanawia o udzieleniu 
lub nieudzieleniu wotum wójtowi. Mając powyższe na uwadze podjęcie wyżej wymienionej 
uchwały uznaje się za zasadne, tak więc przechodzimy do głosowania. 

Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone zostało zgodnie z art. 14 ust.2 
ustawy o samorządzie gminnym. 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Świdnica wotum zaufania.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Maria Tarczewska-Sierko 
PRZECIW (1) 
Adam Szreder 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/397/2023 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica. 



 
Ad 9. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy 
Świdnica za 2022 rok wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Świdnica za 
2022 rok. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz poinformował, że opinia 
komisji jest jednomyślnie pozytywna, przy 11 głosach „za” i 1 głosie „przeciw”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poinformował, że organ stanowiący jednostki 
samorządu terytorialnego rozpatruje i zatwierdza sprawozdanie finansowe jednostki samorządu 
terytorialnego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu w terminie do dnia 30 czerwca 
roku następującego po roku budżetowym, zgodnie z artykułem 270 ust. 4 ustawy z dnia 27 
sierpnia 2009 roku o finansach publicznych. Roczne sprawozdanie finansowe jednostki podlega 
zatwierdzeniu przez organ zatwierdzający nie później niż 6 miesięcy od dnia bilansowego 
zgodnie z artykułem 53 ustęp 1 ust. z dnia 29 września 1994 roku. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust. 2 ustawy o samorządzie gminnym. 
 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Świdnica za 
2022 rok wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Świdnica za 2022 rok.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Maria Tarczewska-Sierko 
PRZECIW (1) 
Adam Szreder 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 
 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/398/2023 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica. 

Ad 10. Podjęcie uchwały w sprawie w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy 
Świdnica z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok. 
 

Skarbnik gminy Katarzyna Wybranowska poinformowała - Sprawozdanie wójta gminy  
z wykonania budżetu za rok 2022 rok zostało złożone w terminie. Mimo, że rok 2022 był bardzo 



ciężki zarówno finansowo jak i przez to, co się działo w Polsce i na świecie, inflacja w Polsce, 
wojna w Ukrainie, to jakie obowiązki otrzymała gmina, czyli pomoc Ukrainie, środki 
covidowe, dodatki, sprzedaż węgla, mimo wszystko uważam, że wykonanie budżetu 2022 
zostało zrealizowane dokonując wszystkich możliwych oszczędności. Dzięki państwu, bo tutaj 
to państwo podejmowali decyzje, próbowaliśmy oszczędzać każdą złotówkę. I tutaj dziękuję 
pani wójt, bo bardzo angażowała się w każde rozeznanie sprawy, czy jest to potrzebne czy nie, 
bardzo była ograniczona i promocja i wydatki bieżące. Udało nam się z planu wydatków 
bieżących 46.500.000,00 zł wydatkować 42.500.000,00 zł. Zamknęliśmy budżet nadwyżką 
wysokości 2.200.000,00 zł, które właśnie mogliśmy przeznaczyć w tym roku na inwestycje.  
W dalszym ciągu jest to mało, bo tych inwestycji i potrzeb jest tak dużo, ale rok 2022 
zamknęliśmy właśnie tą nadwyżką, zadłużenie na koniec roku 2022 wynosi 11.000.000,00 zł. 
Opinia, którą otrzymaliśmy z Regionalnej Izby Obrachunkowej jest pozytywna, z 
dotrzymaniem wszystkich aspektów prawnych i finansowych. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Barbara Rogozińska-Klocek odczytała protokół  
z posiedzenia Komisji oraz opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. Komisja Rewizyjna po 
dokonaniu szczegółowej analizy sprawozdania z wykonania budżetu gminy Świdnica za 2022 
rok z dnia 29 marca 2023 roku, przesłanego Przewodniczącemu Rady Gminy przez Wójta 
Gminy, na które składają się: sprawozdanie finansowe, sprawozdanie z wykonania budżetu 
gminy Świdnica, informacja ogólna o gminie i o stanie mienia gminy, sprawozdanie z 
wykonania planu finansowego Gminnego Ośrodka Kultury za 2022 rok, informacja dodatkowa 
do wykonania Gminnego Ośrodka Kultury za 2022 rok oraz po zapoznaniu się z uchwałą nr 
216/2023 składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 17 
kwietnia 2023 r. w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez wójta  gminy Świdnica 
sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy Świdnica za 2022 rok wyraża co następuje. Budżet 
gminy został zrealizować zgodnie z postanowieniami uchwały budżetowej i obowiązującymi 
zasadami gospodarki finansowej. Sposób wykonania budżetu jest zgodny z celami Gminy oraz 
uchwałami Rady Gminy. Komisja Rewizyjna stwierdza, że po rozpatrzeniu sprawozdania 
finansowego przedłużonego przez wójta gminy Świdnica za 2022 rok oraz po dokonaniu 
analizy i oceny zawartych danych w poszczególnych pozycjach sprawozdawczych nie wnosi 
uwag do zaprezentowanego sprawozdania. Sprawozdanie finansowe przedstawia rzetelnie  
i jasno informacje istotne dla oceny sytuacji majątkowej i finansowej organu na dzień 31 
grudnia 2022 roku jak też jej wyniku finansowego za rok obrotowy od 1 stycznia 2022 roku do 
31 grudnia 2022. Zostało sporządzone zgodnie z wymagającymi zastosowania zasadami 
polityką rachunkowości oraz na podstawie prawidłowo prowadzonych ksiąg rachunkowych. 
Na podstawie rozpatrywanych materiałów źródłowych Komisja stwierdziła, że wójt gminy 
realizując zadania związane z wykonaniem budżetu kierował się zasadą celowości, legalności, 
rzetelności i oszczędności w gospodarowaniu środkami publicznymi. Wyżej wymienione 
argumenty pozwalają Komisji Rewizyjnej pozytywnie zaopiniować wykonanie budżetu gminy 
za 2022 rok. Mając powyższe na uwadze Komisja Rewizyjna wyraziła pozytywną opinię  
o realizacji budżetu gminy Świdnica za 2022 rok i wnioskuje o udzielenie absolutorium 
wójtowi Gminy Świdnica. Tenże protokół został przesłany do Regionalnej Izby 
Obrachunkowej, która uchwałą nr 316/2023 z dnia 17 maja 2023 roku postanowiła zaopiniować 
pozytywnie wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Świdnica w sprawie udzielenia 
absolutorium dla wójta gminy Świdnica z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok.  
I w uzasadnieniu - Po przeanalizowaniu wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Świdnica z 
8 maja 2023 roku o udzielenie absolutorium dla Wójta Gminy Świdnica z tytułu wykonania 



budżetu za 2022 rok stwierdzono, że Komisja Rewizyjna Rady Gminy Świdnica po 
rozpatrzeniu sprawozdania z wykonania budżetu gminy Świdnica za 2022 rok wraz  
z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, sprawozdania finansowego 
oraz po zapoznaniu się z informacją o stanie mienia Gminy Świdnica, sformułowała wniosek 
do Rady Gminy Świdnica o udzielenie wójtowi Gminy Świdnica absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu za 2022 rok. Skład orzekający, który wydał opinię dotyczącą wykonania 
budżetu gminy Świdnica za 2022 rok nie wniósł zastrzeżeń do wykonania budżetu gminy za 
2022 rok i uznał realizację budżetu za prawidłową i zgodną z obowiązującymi przepisami 
prawa. Komisja Rewizyjna Rady Gminy Świdnica wyraziła pozytywną opinię dotyczącą 
realizacji budżetu gminy Świdnica w 2022 roku. Wobec powyższego wniosek do Rady Gminy 
Świdnica o udzielenie wójtowi Gminy Świdnica absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 
2022 rok znajduje uzasadnienie i orzeczono jak w sentencji.  

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 
 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Świdnica  
z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Maria Tarczewska-Sierko 
PRZECIW (1) 
Adam Szreder 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/399/2023 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz Kąkol podziękowała za udzielenie zarówno 
wotum zaufania jak i absolutorium z wykonania budżetu. Dziękuję pani skarbnik, która 
czuwa nad naszym budżetem i wiele godzin spędzamy wspólnie na tym, gdzie jeszcze i skąd 
można by tych środków pozyskać. Dziękuję wam drodzy radni za dyskusję, za cenne uwagi, 
tak jak powiedziałam, one są cenne. A tych problemów jest naprawdę wiele, ale staramy się 
na tyle, ile jesteśmy w stanie realizować to, co dotychczas nam się udaje. 

 

Ad 11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian do budżetu Gminy Świdnica. 



 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz poinformował, że opinia 
komisji jest jednomyślnie pozytywna, przy 11 głosach „za” i 1 głosie „wstrzymującym się”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 
 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian do budżetu Gminy Świdnica.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 11, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (11) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Barbara Rogozińska-Klocek, Teresa 
Sygut, Maria Tarczewska-Sierko 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Adam Szreder 
BRAK GŁOSU (1) 
Beata Pańtak 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/400/2023 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica. 
 
 
Ad 12. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłaty za pobyt oraz 
maksymalnej wysokości opłaty za wyżywienie dziecka w Gminnym Żłobku w Świdnicy. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz poinformował, że opinia 
komisji jest jednomyślnie pozytywna, przy 12 głosach „za”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 
 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłaty za pobyt oraz maksymalnej 
wysokości opłaty za wyżywienie dziecka w Gminnym Żłobku w Świdnicy.  



 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Adam Szreder, Maria Tarczewska-Sierko 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/401/2023 została przyjęta 
jednomyślnie przez Radę Gminy Świdnica. 
 

Ad 13. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w załączniku do uchwały nr XIX/137/2020  
z dnia 27 maja 2020 roku w sprawie Regulaminu określającego zasady i tryb 
korzystania ze świetlic i sal wiejskich na terenie gminy Świdnica. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz poinformował, że opinia 
komisji jest jednomyślnie pozytywna, przy 12 głosach „za”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 
 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian w załączniku do uchwały nr XIX/137/2020 z dnia 27 maja 
2020 roku w sprawie Regulaminu określającego zasady i tryb korzystania ze świetlic i sal 
wiejskich na terenie gminy Świdnica z autopoprawką w par 1 w załączniku do regulaminu  
w par. 1 ust. 3 przypis 1 zamienia się słowo "zarejestrowane" na "mające siedzibę" oraz w 
par. 2 ust 3 przypis 1 zamienia się słowo "nie zarejestrowane" na "nie mające siedziby".  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Adam Szreder, Maria Tarczewska-Sierko 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 

 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/402/2023 została przyjęta 



jednomyślnie przez Radę Gminy Świdnica. 
 

Ad 14. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Beata Pańtak poinformowała, że w dniu 7 
czerwca do Urzędu Gminy Świdnica wpłynął wniosek o upublicznienie dokumentu pod tytułem 
wezwanie Polaków do działania na mocy artykułu 4 i inne Konstytucji. Powyższy wniosek 
został skierowany do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Posiedzenie odbyło się w dniu 16 
czerwca, podczas którego przeanalizowano treść wniosku oraz załączonego do niego 
dokumentu i zwrócono uwagę na to, że treść apelu zawiera informacje nieprawdziwe 
wprowadzające w błąd, więc nie powinna być publikowana. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz poinformował, że opinia 
komisji jest jednomyślnie pozytywna, przy 12 głosach „za”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 
 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku. 
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Adam Szreder, Maria Tarczewska-Sierko 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/403/2023 została przyjęta 
jednomyślnie przez Radę Gminy Świdnica. 
 
 

 

Ad 15. Podjęcie uchwały w sprawie przekazania wniosku według właściwości. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Beata Pańtak poinformowała, że w dniu 
12 czerwca 2023 r. wpłynął wniosek o wysłanie delegacji na marsz w obronie Królowej Polski. 
Wniosek powyższy został skierowany do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Komisja spotkała 
się 16 czerwca. Podczas spotkania stwierdzono, że Rada Gminy Świdnica jest organem 



niewłaściwym. W związku z treścią wniosku o wysłanie delegacji urzędu, za organ właściwy 
uznaje się Wójta Gminy Świdnica. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz poinformował, że opinia 
komisji jest jednomyślnie pozytywna, przy 12 głosach „za”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie przekazania wniosku według właściwości.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Adam Szreder, Maria Tarczewska-Sierko 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/404/2023 została przyjęta 
jednomyślnie przez Radę Gminy Świdnica. 

 
Ad 16. Podjęcie uchwały w sprawie przekazania wniosku według właściwości. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Beata Pańtak poinformowała, że w dniu 
16 czerwca wpłynął wniosek o upublicznienie dokumentu w sprawie federacyjnego państwa 
unijnego i traktatu pandemiczne WHO. Wniosek ten trafił do Komisji Skarg, Wniosków  
i Petycji. Posiedzenie odbyło się 19 czerwca, podczas którego stwierdzono, że Rada Gminy 
Świdnica jest organem nie właściwym do rozpatrzenia wniosku, a za organ właściwy uznaje 
się wójt gminy Świdnica. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Mienia i Budżetu Daniel Mazurkiewicz poinformował, że opinia 
komisji jest jednomyślnie pozytywna, przy 12 głosach „za”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 
 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie przekazania wniosku według właściwości.  



 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Jan Bitka, Marek Bursztyn, Danuta Janek, Dorota Kaczmarek, Lidia Kocąka, Tomasz 
Marczewski, Daniel Mazurkiewicz, Wioletta Mazuro, Beata Pańtak, Barbara Rogozińska-
Klocek, Teresa Sygut, Adam Szreder, Maria Tarczewska-Sierko 
NIEOBECNI (2) 
Karol Wiler, Błażej Woźniak 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR LV/405/2023 została przyjęta 
jednomyślnie przez Radę Gminy Świdnica. 

 
 
Ad 17. Zamknięcie posiedzenia. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski zamknął obrady pięćdziesiątej 
piątej sesji Rady Gminy. 

 

Protokołowała:                                                                               Przewodniczył: 

Anna Równicka                                                                           Tomasz Marczewski 

 

 

 

 

 


